
1

TOWARZYSTWO MIŁOŚNIKÓW MIASTA ZWOLENIA IM. JANA KOCHANOWSKIEGO 
ISSN 1427-0013                                   III KWARTAŁ 2023                                      NR 98

MAŻORETKI MŁODZIEŻOWEJ 
ORKIESTRY DĘTEJ MIASTA 

ZWOLENIA W TURCJI



Wydano przy pomocy finansowej Urzędu Miasta w Zwoleniu
Fotografie:  Dom Kultury, Kabus Włodzimierz, Małgorzata Celi, Waldemar Gołdziński, internet
Na okładce: Mażoretki Młodzieżowej Orkiestry Dętej Miasta Zwolenia w Turcji (foto. Tomasz Chowiera)
Wydawca:   Towarzystwo Miłośników Miasta Zwolenia im. Jana Kochanowskiego,  

26-700 Zwoleń, Plac Jana Kochanowskiego 1, tel. 48 676 22 10
Redaguje zespół w składzie: Bogusława Jaworska, Ewa Kulińska, Natalia Anna Wieczerzyńska,  
Włodzimierz Kabus, Małgorzata Lepa-Celi, Ewa Gołdzińska, Paweł Madejski i Lidia Choroś
Redakcja nie zwraca materiałów nie zamówionych i zastrzega sobie prawa skracania tekstów.
Skład: Bartłomiej Wróbel
Druk: Zakład Poligraficzny „DAG-POL”, Sycyna-Kolonia 114, tel. 603-684-875

Z PRACY ZARZĄDU TMMZ  
W III KWARTALE 2023 ROKU

Przekazujemy w Państwa ręce kolejny 98 numer „Gło-
su Zwoleńskiego”. Cieszy fakt, że nawiązujecie Państwo 
coraz większą współpracę z naszą Redakcją, przekazu-
jąc do publikacji swoje materiały z bieżącej działalności 
poszczególnych instytucji i organizacji pozarządowych. 
Państwa artykuły zamieszczane w „Głosie Zwoleńskim” 
zostaną zachowane na długie lata w formie albumów, 
które wydajemy co pięć lat z okazji kolejnych jubileuszy 
istnienia Towarzystwa i czasopisma. Stanowi to bardzo 
cenny materiał historyczny dla przyszłych pokoleń. Ko-
lejne wydania GZ są przekazywane do Biblioteki Narodo-
wej w Warszawie, jak również można się z nimi zapoznać 
w siedzibach naszych placówek bibliotecznych na terenie 
powiatu zwoleńskiego. 

Na początku lipca dotarła do nas wiadomość z Depar-
tamentu Kultury Urzędu Marszałkowskiego Województwa 
Mazowieckiego, że nasz wniosek z prośbą o dofinansowa-

nie „BIESIADY” został rozpatrzony pozytywnie. W paź-
dzierniku 2023 roku nasze STOWARZYSZENIE jako or-
ganizator wraz z PARTNEREM Urzędem Marszałkowskim 
i realizatorem Biesiady - Domem Kultury w Zwoleniu bę-
dzie mogło przyczynić się do realizacji tego wyjątkowego 
wydarzenia, które po raz XXXIX odbędzie się w naszym 
mieście. 

W dniu 01sierpnia 2023 r. odbyło się posiedzenie Za-
rządu podczas, którego ukonstytuował się nowy Zarząd 
wybrany podczas Walnego Zebrania Członków w dniu 
19 czerwca 2023 r. 

Skład nowego Zarządu przedstawia się następująco:
Bogusława Jaworska – Przewodnicząca
Ewa Kulińska – Z-ca Przewodniczącej
Lidia Choroś – Skarbnik
Natalia Anna Wieczerzyńska – Sekretarz
Bernadeta Woźniak – Członek
Ewa Gołdzińska – Członek
Paweł Madejski – Członek

Skład Komisji Rewizyjnej
Tadeusz Rojek – Przewodniczący
Ryszard Krawczyk – Członek
Katarzyna Madejska - Członek

Podczas spotkania omawiano sprawy związane z:
▪  wprowadzeniem zmian redakcyjnych w „Głosie Zwo-

leńskim”;
▪  propozycją zaproszenia na kolejne spotkanie Zarządu 

Władysława Bara-Kapciaka, autora książek o Baryczy 
i Jasieńcu, który zwrócił się do Towarzystwa z prośbą 
o rozważenie możliwości wydania wyjątkowej książki 
o Janie Kochanowskim. Premiera publikacji odbyła-
by się w roku 2025 w związku z Jubileuszem 600-lecia 
Miasta Zwolenia;

▪  uzupełnieniem strony internetowej TMMZ;
▪  wprowadzeniem nowych zapisów w KRS stowarzyszenia, 

dotyczących zmian personalnych w Zarządzie i Komisji 
Rewizyjnej.

Na powyższym spotkaniu przyjęto zadania na najbliższą 
kadencję Zarządu:
▪  ustalono, że w związku z obchodami 600-lecia Miasta 

Zwolenia zostanie wydany w kolorze, specjalny numer 
„Głosu Zwoleńskiego”;
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▪  postanowiono zamieścić w GZ artykuł o Marii Curie 
-Skłodowskiej z okazji 90 rocznicy śmierci, autorstwa 
Pawła Madejskiego;

▪  zaplanowano nawiązać współpracę ze Stowarzyszeniem 
Małopolskiego Przełomu Wisły i winiarnią w Janowcu 
oraz wytwórnią piwa w Zwoleniu i zaprosić przedsta-
wicieli na spotkanie Zarządu;

▪  poszukać produktu wytwarzanego w Zwoleniu, który 
byłby wykorzystany do stworzenia wydarzenia pod tą 
nazwą;

▪  powołać do składu Zespołu Redakcyjnego Ewę Gołdziń-
ską i Pawła Madejskiego.

Dnia 10 sierpnia 2023 r. w Urzędzie Miejskim w Zwole-
niu odbyło się spotkanie Zespołu Redakcyjnego w nowym 
składzie. W spotkaniu uczestniczyli: Arkadiusz Sulima 
Burmistrz Zwolenia, Grzegorz Molendowski Zastępca 
Burmistrza Zwolenia, Profesor Henryk Bednarczyk, Bogu-
sława Jaworska Przewodnicząca TMMZ, Ewa Gołdzińska, 
Włodzimierz Kabus, Natalia Anna Wieczerzyńska.

Podczas spotkania włodarzom Zwolenia został zapre-
zentowany skład nowego Zarządu, omówiono sprawy 
związane z wydawaniem „Głosu Zwoleńskiego”. Postano-
wiono, że od trzeciego kwartału 2023 roku nie zwiększając 
kosztów wydawania uczynić periodyk bardziej ciekawym, 
poprzez umieszczanie podpisów pod prezentowanymi fo-
tografiami, zamieszczenie w środkowej części kwartalnika 
wkładki z kolorowymi zdjęciami, zmianą jakości papieru 
z kredowego na bardziej matowy, zróżnicowanie zdjęć 
wielkościowo i kolorystycznie, zwiększenie ilości zdjęć 
kosztem zmniejszenie treści artykułów, zamieszczanie ar-
tykułów naukowych, które przygotowywać będzie dr Paweł 
Madejski, wzbogacenie „Głosu Zwoleńskiego” o wywiady 
z osobami związanymi ze Zwoleniem, które przeprowadzi 
i zredaguje Ewa Gołdzińska. Ustalano pisanie artykułów 
czcionką 12 – tabulatorem i zdjęcia na pierwszą stronę 
o właściwości 300 DPI.

W związku z tym, że czasopismo wydawane jest w pierw-
szym miesiącu po zakończeniu danego kwartału, materiały 
do kolejnego wydania należy przesyłać po zakończeniu 
kwartału tj. w styczniu za IV kwartał, w kwietniu za I kwar-
tał, w lipcu za II kwartał, w październiku za kwartał III.

W dniu 14 sierpnia 2023 r. Zarząd odbył kolejne po-
siedzenie, na które został zaproszony Władysław Bara 
Kapciak, który przedstawił projekt wydania publikacji 
związanej z Janem Kochanowskim. Zaproponował tytuł 
„Jan Kochanowski bliżej nas”, omówił projekt okład-
ki, papieru, czcionki, grafiki i przedstawił swoją wizję 
wydania limitowanej wersji w szykownej oprawie, która 
byłaby wręczana gościom uczestniczącym w Jubileuszu 
600-lecia Miasta Zwolenia. Projekt jest dość interesu-
jący zawierałby słowo wstępne napisane przez autorytet 
literatury renesansowej, życiorys poety (dom, kobiety, ro-
manse, postać Doroty Podlodowskiej, rodziny, losy córek), 
utwory o różnej tematyce i stylu. Jednym z działów byłby 
Kochanowski w malarstwie i grafice. Zaplanowano nakład 
około 2000 egzemplarzy. Nasz Gość Pan Władysław zasu-
gerował zmianę nazwy Towarzystwa Miłośników Miasta 
Zwolenia imienia Jana Kochanowskiego na Towarzystwo 
Miłośników Ziemi Zwoleńskiej. Zaproponował również 
skierowanie wniosku do władz miasta, aby przyporząd-
kować opiekę nad pomnikami, szczególnie w Jasieńcu 
Soleckim, konkretnym jednostkom lub podmiotom tak, aby 
było wiadomo, kto odpowiada i na kim ciąży obowiązek 
zaopiekowania się danym obiektem.

W miesiącu wrześniu odbyło się posiedzenie Prezydium 
Zarządu, które w odpowiedzi na pismo Burmistrza Zwole-
nia, skierowało do prac w Radzie Programowej Muzeum 
Regionalnego w Zwoleniu przedstawiciela Towarzystwa 
w osobie Przewodniczącej Zarządu.

W imieniu Zarządu Wydawcy GZ - TMMZ życzę Pań-
stwo przyjemnej lektury.

W imieniu Zarząd
Przewodnicząca Towarzystwa 

Bogusława Jaworska

INWESTYCJE GMINNE - SAMORZĄD
DROGA W STRYKOWICACH 
GÓRNYCH JUŻ 
PRZEBUDOWANA 

Dobra wiadomość dla mieszkańców gminy Zwoleń 
– zakończyły się prace budowlane przy moderniza-
cji półkilometrowego odcinka drogi w miejscowości 
Strykowice Górne. Wartość prac wyniosła pół miliona 
złotych, a dofinansowanie zewnętrzne pokryło niemal 
połowę tej kwoty. Jezdnia oprócz nowej nawierzchni 
zyskała też bezpieczne pobocza oraz nowe zjazdy do 
posesji i pół. 

Potrzebna inwestycja

Wykonawcą prac budowlanych było Przedsiębiorstwo 
Produkcyjno-Usługowo-Handlowe „Interbud” Sp. z o.o.. 
Prace budowlane zostały wycenione na kwotę 502 tysiące 
240 złotych. 14 czerwca burmistrz Zwolenia Arkadiusz 
Sulima zawarł stosowną umowę z wykonawcą w sprawie 
realizacji zadania, a w sierpniu zakończono inwestycję. 

– Prace budowlane przeprowadzone zostały przed-
terminowo, fachowo i sprawnie, co nas bardzo cieszy, 
ponieważ mieszańcy mogą już korzystać z przebudowa-
nego odcinka jezdni. Realizacja tego zadania była od-
powiedzią na zgłaszane nam przez lokalną społeczność 
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zapotrzebowanie. Mieszkańcy podkreślali, że droga jest 
mocno zniszczona, a spękania i ubytki sprawiają problemy 
w poruszaniu się po tym odcinku jezdni. Postanowiliśmy 
poszukać środków zewnętrznych, które pozwoliłyby jak 
najszybciej przeprowadzić remont. I to się udało, pozyska-
liśmy dofinansowanie z budżetu samorządu województwa 
mazowieckiego, dzięki czemu niezwłocznie rozpoczęły 
się prace budowlane – informuje Arkadiusz Sulima, 
burmistrz Zwolenia. 

Dofinansowanie z budżetu Mazowsza wyniosło 236 
tysięcy złotych i zostało przyznane w ramach programu 
przebudowy dróg dojazdowych do gruntów rolnych oraz 
małej retencji. 

– Już nie po raz pierwszy skorzystaliśmy ze wsparcia 
finansowego z tego programu. Jest on bardzo ważny dla 
rozwoju infrastruktury drogowej w lokalnych społecz-
nościach. Dziękujemy przedstawicielom województwa 
za tę pomoc – mówi zastępca burmistrza Grzegorz 
Molendowski.

Nowa jakość drogi

Zakres prac objął odcinek o długości 500 metrów bie-
żących. - Wykonawca w pierwszej kolejności przepro-
wadził roboty rozbiórkowe oraz prace ziemne. Następnie 
wykonał odpowiednią podbudowę, na której położył nową 
nawierzchnię asfaltową. Jezdnia zyskała odwodnienie oraz 
pobocza z kruszywa łamanego. Wyregulowane zostały 
też zjazdy do posesji. Roboty budowlane zakończyły się 
wcześniej niż ujęty w umowie z wykonawcą termin, co 
ucieszyło nie tylko nas, ale przede wszystkim mieszkań-

ców Strykowic – podsumowuje Andrzej Skorek, kie-
rownik referatu Utrzymania Dróg i Zieleni Miejskiej 
w Urzędzie Miejskim w Zwoleniu.

UM Zwoleń

Droga w Strykowicach Górnych przed przebudową.

Droga w Strykowicach Górnych po przebudowie.

RAZEM DLA WSPÓLNEGO 
DOBRA – SAMORZĄDY GMIN 
ZAKUPIŁY RESPIRATOR DLA 
ZWOLEŃSKIEGO POGOTOWIA 

Sprzęt zapewni większe bezpieczeństwo mieszkańcom 
i zdecydowanie ułatwi pracę załodze karetki W03 066 
stacjonującej w Policznie.

Respirator oficjalnie przekazany, już służy pacjentom

Koszt zakupu respiratora to 30 tysięcy złotych i został 
sfinansowany ze środków czterech gmin: Zwolenia, Po-
liczny, Tczowa i Garbatki-Letnisko. - Stworzyła się miła 
tradycja od wielu lat, że urzędy gmin składają się na sprzęt 
medyczny służący ich mieszkańcom. Jak dotąd współpra-
cowaliśmy z gminami z terenu powiatu zwoleńskiego, tu 
zawsze bardzo mocno wspiera nas gmina Zwoleń, ale też 
Policzna, Przyłęk, Kazanów i Tczów, co nas bardzo cieszy. 
Tym razem wsparła nas również gmina spoza powiatu 
zwoleńskiego, Garbatka-Letnisko. Jest to rejon opera-
cyjny, gdzie nasza karetka wyjeżdża szczególnie często, 
więc w dużej mierze pomaga jej mieszkańcom. Serdecznie 
dziękuję włodarzom tych samorządów za zrozumienie 
naszych potrzeb i zakup sprzętu – powiedział Zbigniew 
Młynek, dyrektor SPZZOZ w Zwoleniu.

Samorządowcy przekazali zakupiony sprzęt na ręce 
kierownik pogotowia ratunkowego w Zwoleniu Agnieszki 
Dobrowolskiej. – Dotychczasowy respirator, który posia-
daliśmy był już mocno wyeksploatowany. A przy tak dużej 
ilości interwencji wymagających intubacji, nowoczesny 

Przedstawiciele samorządów podczas przekazania zakupionego sprzętu.

Samorządy z terenu powiatu zwoleńskiego, gmi-
ny: Zwoleń, Policzna oraz Tczów, a także samorząd 
z terenu powiatu kozienickiego: gmina Garbatka-
-Letnisko połączyły siły w sprawie ochrony zdrowia 
mieszkańców. Wspólnie zakupiły nowoczesny respira-
tor na potrzeby miejscowego pogotowia ratunkowego. 

4



sprzęt będzie bardzo dużym wsparciem dla pracy ratowni-
ków. Urządzenie nieduże, ale dużo może, bo ratuje ludzkie 
życie. W imieniu naszym, jak i mieszkańców dziękujemy 
za jego zakup – powiedziała kierownik Agnieszka Do-
browolska.

W imieniu samorządowców głos zabrał burmistrz 
Zwolenia Arkadiusz Sulima. – Zrozumienie i współpra-
ca zawsze dają dobre efekty. Od lat gminy powiatu zwo-
leńskiego stawały na wysokości zadania włączając się 
w zakup urządzeń ratujących zdrowie i życie ludzkie. 
Radni Rady Miejskiej w Zwoleniu nigdy nie zawahali 
się podnieść ręki w głosowaniu za tym, aby wesprzeć 
pogotowie. W pandemii zakupiliśmy pralkę i suszarkę, 
potem współfinansowaliśmy zakup defibrylatora, dziś 
respiratora. Wszystko po to, aby mieszkańcy czuli się 
bezpieczniej. Cieszę się, że mogliśmy tej pomocy udzielić 
i deklaruję wsparcie w kolejnych działaniach – podkreślił 
burmistrz Arkadiusz Sulima. Do tych słów dołączyli 
także pozostali przedstawiciele gmin partycypujących 
w kosztach zakupu respiratora, uczestniczący w spotkaniu.

Małe, ale jakże ważne urządzenie

Respirator będzie ogromnym wsparciem w pracy ratow-
ników medycznych. - Urządzenie będzie wykorzystywane 
dla pacjentów niewydolnych oddechowo, wymagających 
wentylacji mechanicznej, zarówno dzieci, jak i dorosłych. 
Jest to niezbędny sprzęt, szczególnie w zespole dwuoso-
bowym, gdzie bywa, że rąk do pracy po prostu braku-
je. W przypadku braku respiratora jeden z ratowników 
musiałby być zaangażowany w tlenoterapię za pomocą 
worka samorozprężalnego. Urządzenie zaś przejmuje tę 
funkcję, dzięki czemu my w tym czasie możemy wykony-
wać inne niezbędne czynności – podsumowali ratownicy 
medyczni zwoleńskiego pogotowia Mirosław Szlendak 
i Damian Śwircz. 

Warto dodać, że kierownik pogotowia Agnieszka 
Dobrowolska nieodpłatnie prowadzi szkolenia z zakre-
su pierwszej pomocy we wszystkich gminach powiatu 
zwoleńskiego. Niebawem podobne szkolenie odbędzie 
się także w gminie Garbatka-Letnisko.

UM Zwoleń

DO SZKOŁY PODSTAWOWEJ 
W PACIORKOWEJ WOLI TRAFI 
NOWOCZESNY SPRZĘT 
KOMPUTEROWY – PODPISANO 
UMOWĘ PARTNERSKĄ 

17 sierpnia w radomskiej delegaturze Urzędu Mar-
szałkowskiego Województwa Mazowieckiego bur-
mistrz Zwolenia Arkadiusz Sulima podpisał umowę 
partnerską z przedstawicielami samorządu Mazowsza. 
Na jej podstawie do szkoły podstawowej w Paciorko-
wej Woli trafi sprzęt komputerowy oraz oprogramo-
wanie o łącznej wartości 130 tysięcy złotych. 

Są umowy, będzie sprzęt

W tym roku do programu dołączyło 29 placówek 
oświatowych z subregionu radomskiego i 7 z powiatu 
grójeckiego. – Szkoły zakwalifikowane do programu 
otrzymają między innymi nowe zestawy komputerowe, 
laptopy, tablety, urządzenia wielofunkcyjne, projekto-
ry multimedialne, oprogramowanie interaktywne 3D,  
e-podręczniki do nauki języka angielskiego czy programy 
do nauki gry w szachy – poinformował wicemarszałek 
Rafał Rajkowski. 

Bardziej atrakcyjne lekcje
Na podstawie zawartej umowy nowoczesny sprzęt trafi 

między innymi do gminy Zwoleń. Tym razem otrzyma go 
Publiczna Szkoła Podstawowa im. Jana Pawła II w Pa-
ciorkowej Woli. Wartość planowanych zakupów to 130 
tysięcy złotych, a dokładna lista urządzeń i oprogramowa-
nia zostanie sporządzona na podstawie potrzeb placówki. 

– Podejmujemy nieustanne starania o regularne dopo-
sażanie wszystkich szkół z terenu gminy Zwoleń w no-
woczesny sprzęt komputerowy. Chcemy w ten sposób 
wyrównywać szanse uczniów z mniejszych ośrodków, 
dając im coraz szerszy wachlarz możliwości rozwoju. 
Nowy sprzęt to lepsze standardy nauczania, ciekawsze 
zajęcia i nauka poprzez doświadczanie, która daje prze-
cież najlepsze efekty. Ale to również zabezpieczenie na 
wypadek sytuacji nadzwyczajnych, jak na przykład ko-
nieczności nauczania zdalnego. Mamy nadzieję, że do tego 
już nie dojdzie, chcemy jednak, aby placówki oświatowe, 
dla których jesteśmy organem prowadzącym były dobrze 
przygotowane na wszelkie ewentualności. Dziękujemy 
przedstawicielom samorządu województwa mazowie-
ckiego, w tym wicemarszałkowi Rafałowi Rajkowskiemu 
i radnemu Leszkowi Przybytniakowi za wspieranie nas 
w naszych działaniach – podsumował Arkadiusz Sulima, 
burmistrz Zwolenia.

UM Zwoleń

Umowy w sprawie realizacji tegorocznej edycji unijnego projektu pod nazwą 
„Mazowiecki program przygotowania szkół, nauczycieli i uczniów do na-
uczania zdalnego” zostały podpisane. Ze strony województwa mazowieckie-
go parafował je wicemarszałek Rafał Rajkowski, gminę Zwoleń reprezento-
wali zaś: burmistrz Arkadiusz Sulima oraz skarbnik gminy Anna Potucha.

Podczas wydarzenia obecny był także radny wojewódz-
twa Leszek Przybytniak, który podkreślał, że celem pro-
gramu jest podniesienie jakości nauczania w mazowie-
ckich szkołach.
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ZWOLEŃSKA SZKOŁA 
PODSTAWOWA NABIERA 
KOLORÓW 

Trwa kompleksowa termomodernizacja budynku 
szkoły podstawowej przy ul. Ludowej w Zwoleniu. 
Już widać pierwsze efekty wykonywanych tam prac. 
Obiekt zupełnie zmienia swój wygląd i z dnia na dzień 
pięknieje. Staje się też bardziej wydajny energetycznie. 
Koszt inwestycji to 4,2 mln zł, przy czym dofinanso-
wanie zewnętrzne wyniesie aż 3,1 mln zł. 

Kolorowa elewacja przyciąga wzrok

Wykonawcą prac budowlanych jest Zakład Remonto-
wo-Budowlany „Skoczek” ze Zwolenia. – Prace termomo-
dernizacyjne posuwają się zgodnie z planem. Podczas wa-
kacji wykonawca zrealizował wszelkie roboty wewnątrz 
budynku, tak aby remont nie zakłócał zajęć szkolnych. 
Obecnie trwają prace na zewnątrz, a ich efekt jest już wi-
doczny. Część elewacji nabrała pięknych kolorów, dzięki 
czemu budynek prezentuje się naprawdę dobrze. Jednak 
celem remontu nie jest jedynie poprawa estetyki szkoły, 
ale przede wszystkim poprawa wydajności energetycznej. 
Dzięki dociepleniu, zmianie źródeł ciepła i nowoczes-
nym rozwiązaniom budynek będzie tańszy w utrzymaniu, 
co przy obecnych cenach energii zdecydowanie odciąży 
budżet gminy. Zmianę z pewnością zauważą uczniowie 
i nauczyciele, bo zdecydowanie poprawi się komfort 
użytkowania obiektu – podkreśla burmistrz Zwolenia 
Arkadiusz Sulima. 

Będzie pięknie i nowocześnie

Przypomnijmy, zadanie obejmie ocieplenie ścian, wy-
konanie nowej elewacji, wymianę części okien oraz drzwi 
zewnętrznych, opraw oświetleniowych wewnątrz budyn-
ku, kompleksowy remont piwnicy oraz tych łazienek, 
które jak dotąd nie zostały odnowione. W zakresie prac 
ujęto też wymianę instalacji centralnego ogrzewania wraz 
z grzejnikami i kotłami oraz montaż dwóch nowoczesnych 

pieców gazowych po 200 kW każdy. Budynek zyska nową 
instalację odgromową oraz panele fotowoltaiczne o mocy 
około 40 kW. Będzie też wymieniony dach nad częścią 
magazynu gospodarczego. Prace budowlane zakończą się 
jeszcze w tym roku.

Koszt inwestycji został wyceniony na 4 mln 200 tys. zł, 
a większość tej kwoty pokryje dofinansowanie zewnętrzne 
w wysokości 3 mln 149 tys. 989 zł. Środki zostały przy-
znane z Rządowego Funduszu Polski Ład. – Szkoła od 
wielu lat nie przechodziła kompleksowego remontu, a był 
on już bardzo potrzebny. Dziękujemy wszystkim, którzy 
zaangażowali się w to, aby zaplanowana termomoderni-
zacja budynku mogła dojść do skutku – podsumowuje 
zastępca burmistrza Grzegorz Molendowski.

Zdjęcia budynku szkoły w trakcie prac

UM Zwoleń

PRZEBUDOWA DROGI 
W SYCYNIE PÓŁNOCNEJ 
DOBIEGŁA KOŃCA 

Blisko kilometrowy odcinek drogi w Sycynie Pół-
nocnej został zmodernizowany. Pojawiła się tu nowa 
nawierzchnia jezdni i bezpieczne, obustronne pobocza. 
Koszt inwestycji to 764 tysiące złotych, a większość tej 
kwoty pokryło dofinansowanie zewnętrzne. 

Drogi w gminie Zwoleń zmieniają się na lepsze

Trwa realizacja bardzo dużego zadania obejmujące-
go przebudowy szeregu dróg i ulic położonych niemal 
w każdym obszarze miasta Zwolenia, a także w innych 
miejscowościach gminy Zwoleń. Jedną z części tej ogrom-
nej inwestycji była przebudowa drogi w Sycynie Północ-
nej. – Mieszkańcy Sycyny Północnej, ale też okolicznych 
miejscowości i podróżni mogą już korzystać z nowo prze-
budowanej i bezpieczniejszej drogi. Jezdnia zdecydowanie 
wymagała modernizacji, ponieważ jej nawierzchnia była 
mocno zniszczona. A warto podkreślić, że odcinek ten 
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stanowi główny ciąg komunikacyjny w Sycynie oraz po-
łączenie z drogą gminną w miejscowości Barycz. Bardzo 
istotny jest tu też fakt, że w jej ciągu znajduje się remiza 
strażacka. Przebudowa była więc konieczna nie tylko ze 
względu na poprawę bezpieczeństwa pieszych i kierow-
ców, ale też polepszenie sprawności dojazdu druhów jed-
nostki do określonych zdarzeń – podkreśla Arkadiusz 
Sulima, burmistrz Zwolenia. 

Inwestycja w dużym dofinansowaniem

Wykonawcą części zadania obejmującego przebudo-
wę drogi w Sycynie Północnej było Przedsiębiorstwo 
Produkcyjno-Usługowo-Handlowe „Interbud” Sp. z o.o. 
z Radomia. - Remont dotyczył odcinka o długości 995 
metrów bieżących. Po modernizacji jezdnia ma 5 me-
trów szerokości i na całej długości pojawiła się nowa 
nawierzchnia asfaltowa. Ponadto droga zyskała bezpiecz-
ne, obustronne pobocza z kruszywa łamanego o szeroko-
ści 0,75 metra każde. Wykonawca dokonał też regulacji 
wysokościowej części zjazdów do posesji – informuje 
Andrzej Skorek, kierownik referatu Utrzymania Dróg 
i Zieleni Miejskiej. 

Koszt przebudowy drogi w Sycynie Północnej to 764 
tysiące 488 złotych. Co ważne, większość tej kwoty 
pokryje duże dofinansowanie, które zostało pozyskane 

w ramach programu Polski Ład. – Przebudowa dro-
gi w Sycynie Północnej jest jedną z części ogromnego 
zadania drogowego wartego łącznie 14 milionów 112 
tysięcy złotych, na które pozyskana została imponująca 
suma dofinansowania w kwocie 9 milionów 929 tysięcy 
776 złotych. W trakcie realizacji tej inwestycji są obec-
nie inne przebudowy, prosimy więc mieszkańców gminy 
o ostrożność, dostosowywanie się do sytuacji panujących 
na drogach oraz cierpliwość – podsumowuje zastępca 
burmistrza Grzegorz Molendowski.

Droga po przebudowie

PIĘKNA ALTANA 
W MIEJSCOWOŚCI KOSZARY 
JUŻ GOTOWA - MIESZKAŃCY 
ZYSKALI MIEJSCE SPOTKAŃ 

Dobra współpraca popłaca – tak można podsumować 
działanie mieszkańców sołectwa Koszary wraz z samo-
rządem gminy Zwoleń. Marzenie tej małej społeczności 
zostało zrealizowane, powstała tu piękna, drewniana alta-
na, która będzie służyła jako przyjemne miejsce spotkań.

Zaangażowanie przyniosło efekty

Mieszkańcy miejscowości Koszary mocno angażują 
się w to, aby ich miejsce do życia nadążało za potrze-
bami lokalnej społeczności. Chcą mieć ośrodek spotkań 
i integracji i właśnie tę potrzebę, przy wsparciu Urzędu 
Miejskiego w Zwoleniu zrealizowali. 

– Cieszę się, że mieszkańcy Koszar tak mocno zabiega-
ją o to, aby ich przestrzeń zmieniała się na lepsze. Trzeba 
tu podkreślić, że społeczność ta bardzo chętnie bierze 
sprawy w swoje ręce, w dosłownym tego słowa znaczeniu 
i włącza się w wykonywanie niezbędnych prac. Miesz-
kańcy sami zorganizowali i ułożyli kostkę brukową, jako 
podłoże dla altany oraz pomalowali altanę. Tu słowa uzna-
nia należą się pani sołtys Irenie Sałek oraz panu Pawłowi 
Szczechowskiemu, którzy w dużym stopniu przyczynili 
się do tych działań. Miejscowość Koszary jest doskona-

łym przykładem tego, że fundusz sołecki to potrzebne dla 
małych miejscowości wsparcie, które może być dobrze 
wykorzystywane – mówi Arkadiusz Sulima, burmistrz 
Zwolenia.

Plac zabaw, siłownia, a teraz altana

– Tuż obok altany znajduje się siłownia plenerowa oraz 
plac zabaw. Jest ona więc doskonałym uzupełnieniem 
znajdującego się tu obszaru rekreacyjnego. W czasie, kie-
dy dzieci będą bawiły się na placu zabaw, ich opiekunowie 
będą mogli odpoczywać w przyjemnym miejscu. Z pew-
nością będzie ono sprzyjało lokalnej integracji, a zaanga-
żowanie mieszkańców w budowę tej pięknej altany jest 

Mieszkańcy Koszar dzięki środkom z funduszu sołeckiego zyskały piękną altanę.
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już dobrym przykładem dla innych sołectw – podkreśla 
Piotr Wajs, kierownik referatu rozwoju gospodarczego 
Urzędu Miejskiego w Zwoleniu.

Wykonawcą zadania był Zakład Remontowo-Budow-
lany Paweł Chrzan z miejscowości Parzymiechy w wo-
jewództwie śląskim. W ramach inwestycji na przygoto-
wanym przez lokalną społeczność utwardzonym terenie 
z kostki brukowej wybudowano altanę z drewna sosno-
wego o wymiarach 4 × 6 m. Obiekt został pomalowany 

na brązowo, a uroku dodają mu ozdobne detale. Dach 
przykryto gontem bitumicznym w kolorze ciemnego 
grafitu. Co ważne, altana została wyposażona w furtkę 
zamykaną na zamek, co ma chronić ją przed aktami wan-
dalizmu. – Gratulujemy mieszkańcom pięknego miejsca 
spotkań. Mamy nadzieję, że będzie ono służyło im długo 
i dobrze – podsumowuje Grzegorz Molendowski, za-
stępca burmistrza.

UM Zwoleń

KOLEJNE DOFINANSOWANIE 
DLA GMINY ZWOLEŃ NA 
USUWANIE AZBESTU 

Gmina Zwoleń otrzymała znaczące wsparcie finan-
sowe na walkę z azbestem. Ze środków Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
w Warszawie, na realizację programu odbioru mate-
riałów zawierających azbest od mieszkańców przy-
dzielono kwotę 90 tysięcy złotych. Działania te mają 
na celu nie tylko poprawę stanu środowiska natural-
nego, ale przede wszystkim ochronę zdrowia lokalnej 
społeczności. 

Azbest – cichy zabójca

Azbest przez wiele lat był uważany za jeden z najlep-
szych materiałów izolacyjnych. Stosowano go w budow-
nictwie, przemyśle i wielu innych sektorach gospodarki. 
Niestety, z biegiem czasu okazało się, że azbest jest jed-
nym z najbardziej szkodliwych substancji dla zdrowia 
człowieka. – Włókna azbestowe są niewidoczne dla ludz-
kiego oka. Wdychane przez człowieka mogą prowadzić 
do poważnych chorób płuc, w tym raka. Dlatego chcąc 
wpierać mieszkańców w pozbywaniu się materiałów 
zawierających azbest stale wyszukujemy programów 
dofinansowań zewnętrznych na ich odbiór i utylizację. 
W bieżącym roku już po raz drugi pozyskaliśmy w tym 
zakresie wsparcie finansowe – mówi Arkadiusz Sulima, 
burmistrz Zwolenia.

Zwoleń w walce z azbestem

Do Zwolenia popłynie tym razem 90 tysięcy złotych 
dofinansowania. Środki zostały przyznane z wojewódz-
kiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Warszawie. 

Warto przypomnieć, że w czerwcu bieżącego roku 
z tego samego źródła pozyskano już 35 tysięcy złotych 
wsparcia. 

– Środki te umożliwiają dalszą realizację zapocząt-
kowanego kilka lat temu programu odbioru i utylizacji 
materiałów zawierających azbest. Potrzeby w tym za-
kresie nadal są duże, ciągle spływają do nas nowe wnio-
ski od mieszkańców w tej sprawie. Obecnie będziemy 
realizowali już siedemnasty etap tego programu. Dzięki 
pozyskanemu dofinansowaniu w kwocie 90 tysięcy zło-
tych zostanie odebrane około 225 ton niebezpiecznych 
materiałów – informuje burmistrz. 

Warto podkreślić, że od początku realizacji programu 
„Utylizacja wyrobów zawierających azbest z terenu gminy 
Zwoleń” odebrane zostało już blisko dwa tysiące ton. - 
To realna pomoc i ważny element w ochronie zdrowia 
mieszkańców – podsumowuje Grzegorz Molendowski, 
zastępca burmistrza.

UM Zwoleń

Symbolicznego przekazania czeku dokonał Marek Suski Poseł na Sejm RP.
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GMINA ZWOLEŃ SUPERLIDEREM 
REGIONU W KATEGORII SPORT 
I REKREACJA 

Największe w historii gminy inwestycje z zakresu 
sportu i rekreacji oraz rekordowe dofinansowania na 
realizację zadań w tym obszarze – gmina Zwoleń wy-
sunęła się do czołówki samorządów stawiających na 
rozwój infrastruktury sportowo-rekreacyjnej i otrzy-
mała tytuł Superlidera w tej kategorii. 

 

22 września w sali koncertowej Zespołu Szkół Mu-
zycznych w Radomiu odbyła się uroczysta gala, pod-
czas której burmistrz Zwolenia Arkadiusz Sulima 
odebrał wyróżnienie i statuetkę.
Gmina Zwoleń wyprzedza innych

Za nami wielka gala Liderzy Regionu 2023 „Echa 
Dnia”. Po raz siedemnasty wręczono prestiżowe nagro-
dy dla tych samorządów, instytucji, firm i organizacji, 
które wyróżniają się przedsiębiorczością, innowacyjnością 
w zarządzaniu i skutecznością w działaniach. Kapituła 
przyznała też szczególne wyróżniania – Superliderów 
Regionu. W zakresie sportu i rekreacji ten zaszczytny 
tytuł otrzymała gmina Zwoleń.

Burmistrz Zwolenia Arkadiusz Sulima statuetkę Superlidera otrzymał z rąk 
zastępcy prezydenta Radomia Marty Michalskiej-Wilk.

Do użytku mieszkańców oddaliśmy sztuczne lodowisko, 
a miejski stadion przeszedł kompleksową modernizację. 
W trakcie budowy zaś jest ścieżka dydaktyczno-ekolo-
giczna wzdłuż rzeki Zwolenki wraz z zagospodarowa-
niem terenu wokół zalewu, który zdecydowanie zyska 
na atrakcyjności. Łącznie w ostatnich czterech latach na 
największe inwestycje z zakresu sportu i rekreacji prze-
znaczyliśmy ponad 23 miliony złotych, przy czym pozy-
skane dofinansowania zewnętrzne to blisko 22 miliony 
złotych. Tylu wielomilionowych inwestycji sportowo-
-rekreacyjnych w gminie Zwoleń jak dotąd jeszcze nie 
było – podkreśla burmistrz Arkadiusz Sulima.
Stadion, boiska przy szkołach, ścieżka dydaktyczno-
-ekologiczna i zagospodarowanie zalewu

Samorząd gminy Zwoleń pod kierownictwem burmi-
strza Arkadiusza Sulimy realizuje ogromne inwestycje 
z zakresu sportu i rekreacji. To zadania, które są odpowie-
dzią na zgłaszane przez mieszkańców potrzeby. Przy szko-
łach podstawowych w Zwoleniu i Sydole wybudowano 
nowoczesne kompleksy sportowe. Nowy obiekt sportowy 
powstał też w Jasieńcu Soleckim, gdzie wybudowano 
dwa boiska: jedno do gry w piłkę plażową, drugie do gry 
w piłkę nożną. 

Zupełnie nowy blask zyskał miejski stadion. Po kom-
pleksowej przebudowie stary obiekt odszedł w zapo-
mnienie, a dziś są tu: boisko treningowe, boisko głów-
ne, bieżnia okrężna i prosta, skocznia do skoku w dal 
i trójskoku, rzutnia do pchnięcia kulą, skocznia do skoku 
wzwyż i rzutnia do rzutu oszczepem. Wybudowano tak-
że nowoczesny budynek socjalny z szatniami, węzłami 
sanitarnymi, pokojami dla trenerów, salą szkoleniową 
i dużą sauną. Inwestycja została wykonana przy niemal 
stuprocentowym dofinansowaniu zewnętrznym.

Największą w tej kadencji inwestycją z obszaru sportu 
i rekreacji w gminie Zwoleń jest budowa pierwszej w re-
gionie, innowacyjnej ścieżki dydaktyczno-ekologicznej 
biegnącej wzdłuż rzeki Zwolenki z altaną i licznymi miej-
scami do wypoczynku. W ramach zadania swoje oblicze 
zmieni również miejski zalew, gdzie pojawi się wodny 
plac zabaw z wieloma atrakcjami, park wodny i park 
linowy, a także leżaki, hamaki, pole kamperowe i no-
woczesne domki letniskowe. W pobliskim parku leśnym 
powstaną zaś piękne alejki z ławkami. Pierwsze prace 
już rozpoczęto. 

Zwoleński samorząd uważnie wsłuchuje się w głosy 
mieszkańców. Na ich prośbę przy zwoleńskim kompleksie 
sportowo-rekreacyjnym Orlik wybudowana została altana 
wraz z ławami i stołami oraz miejscami do grillowania. 
Tuż obok stanęła stacja do samodzielnego serwisowania 
rowerów. Nowa altana pojawiła się także w Osinach. Sa-
morząd dba też o regularne tworzenie nowych i doposaża-
nie już istniejących placów zabaw i siłowni plenerowych 
w sołectwach na terenie całej gminy. Inwestycją, która 
szczególnie ucieszyła mieszkańców było uruchomienie tej 
zimy sztucznego lodowiska wraz z wypożyczalnią łyżew.

UM Zwoleń

Statuetka Superlidera

- W obecnej kadencji realizujemy największe w historii 
inwestycje z zakresu rozbudowy infrastruktury sportowej 
i rekreacyjnej na tym terenie. Powstają tu nowoczesne 
kompleksy sportowe, boiska, place zabaw oraz altany. 

9



KOLEJNE DUŻE ŚRODKI 
NA PRZEBUDOWY DRÓG - 
BLISKO 4,5 MILIONA ZŁOTYCH 
DOFINANSOWANIA 

Gmina Zwoleń otrzymała dofinansowanie w kwo-
cie blisko 4,5 miliona złotych w ramach Rządowego 
Funduszu Rozwoju Dróg. 27 września burmistrz 
Zwolenia Arkadiusz Sulima podpisał w tej sprawie 
wiążącą umowę. Pozyskane środki pozwolą na grun-
towną przebudowę dwóch zwoleńskich ulic: Sportowej 
i Konopnickiej.

Umowa już podpisana

Podpisanie umów na tak znaczące dofinansowanie 
miało miejsce w Starostwie Powiatowym w Radomiu. – 
Zastrzyk gotówki w kwocie blisko 4,5 miliona złotych bę-
dzie dla nas ogromnym wsparciem przy realizacji dwóch 
zaplanowanych inwestycji drogowych. Jedną z nich jest 
przebudowa ulicy Sportowej, która prowadzi do miej-
skiego zalewu i obiektów sportowo-rekreacyjnych. Na 
to zadanie pozyskaliśmy 3,7 miliona złotych dofinanso-
wania. Drugą zaś jest przebudowa ulicy Konopnickiej 
i tu udało się pozyskać 729 tysięcy złotych. Dofinanso-
wania pokryją aż 80% kosztów obydwu zadań. Dziękuję 
posłom ziemi radomskiej za wspieranie nas w naszych 
działaniach. Dziękuję również wicewojewodzie mazo-
wieckiemu Arturowi Standowiczowi, który w naszym 
imieniu zabiegał o pomoc finansową dla Zwolenia – mówi 
burmistrz Arkadiusz Sulima.

Dwie ulice zmienią się na lepsze

Na ulicy sportowej mieszkańcy Zwolenia mogą spo-
dziewać się kompleksowej przebudowy. Projekt zakłada 
wykonanie nowej podbudowy oraz nawierzchni z beto-
nu asfaltowego, co znacząco poprawi komfort i bezpie-

czeństwo jazdy. Dodatkowo zostaną wyznaczone miejsca 
postojowe oraz wybudowane chodniki i ścieżka pieszo-
-rowerowa. Inwestycja przewiduje również instalację 
kanalizacji deszczowej, co z pewnością przyczyni się do 
lepszego odprowadzenia wód opadowych. Nie zapomnia-
no też o aspektach związanych z bezpieczeństwem miesz-
kańców. Dlatego na ul. Sportowej powstanie nowoczesne 
oświetlenie uliczne oraz zostaną wykonane oznakowania 
poziome i pionowe jezdni. Całość inwestycji dopełni in-
stalacja kanału technologicznego. 

Zakres prac budowlanych na ul. Konopnickiej obejmuje 
wzmocnienie podbudowy i wykonanie nawierzchni jezdni 
z betonu asfaltowego na długości blisko kilometra, a także 
zjazdów, poboczy, oznakowania poziomego i pionowego. 
Zamontowany zostanie też przepust i kanał technologicz-
ny. – Pozyskanie środków zewnętrznych to ważny krok 
w kierunku dalszej modernizacji infrastruktury drogowej 
Zwolenia. Bezpieczniejsze i bardziej komfortowe drogi 
to inwestycja w przyszłość tego miasta – podsumowuje 
zastępca burmistrza Grzegorz Molendowski

UM Zwoleń

Samorząd gminy na przebudowę dwóch ulic pozyskał blisko 4,5 miliona zło-
tych. Umowy na otrzymane dofinansowanie prezentują: Burmistrz Zwolenia 
Arkadiusz Sulima, skarbnik gminy Anna Potucha i z-ca burmistrza Grzegorz 
Molendowski.

SAMORZĄD GMINY Z OGROMNYM 
WSPARCIEM NA PRZEBUDOWĘ 
OCZYSZCZALNI ŚCIEKÓW 

Długo wyczekiwana przebudowa miejskiej oczysz-
czalni ścieków jest już coraz bliżej. Samorząd gminy 
Zwoleń zamierza postawić w tym zakresie milowy 
krok. Dzięki pozyskanemu dofinansowaniu zewnętrz-
nemu w wysokości 8 milionów złotych, przestarzała 
oczyszczalnia, która wymaga pilnej przebudowy, zo-
stanie zmodernizowana. 

Planowane prace

Za kwotę 8 milionów złotych planuje się przeprowa-
dzić szereg prac, które w znaczący sposób mają poprawić 
wydajność oczyszczalni, a także redukować nieprzyjemne 
zapachy związane z jej pracą. Wśród najważniejszych 
działań zaplanowano budowę nowych budynków, montaż 
sitopiaskowników, hermetyzację bloku biologicznego czy 
zakup i montaż specjalistycznego sprzętu. Te działania 
mają służyć poprawie jakości pracy oczyszczalni, a także 
komfortowi mieszkańców gminy. 
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Liczne działania w kierunku poprawy

Warto podkreślić, że w obecnej kadencji samorządu 
w oczyszczalni przeprowadzono prace modernizacyjne 
na sumę około miliona złotych. Były to działania reali-
zowane między innymi w ramach opracowanego „Planu 
naprawczego dla oczyszczalni”. Wśród nich znalazły się 
na przykład: montaż sit pionowych, które zatrzymują za-
nieczyszczenia o frakcji do 5 mm, czy hermetyzacja prze-
pompowni i piaskownika, mająca zmniejszyć uciążliwość 
zapachową w ich sąsiedztwie. Działania te podejmowane 
były na podstawie opracowanego w 2017 roku progra-
mu funkcjonalno-użytkowego modernizacji oczyszczalni 
i uzyskanej decyzji środowiskowej. 

W ramach planu naprawczego rok temu podjęta została 
też decyzja o odłączeniu myjni samochodowych i pral-
ni chemicznych od sieci kanalizacji miejskiej. Firmy, ze 
względu na roczny czas wypowiedzenia, zostały odłączone 
od sieci z początkiem października tego roku. Ma dziś to 
kluczowe znaczenie dla poprawy jakości pracy oczyszczal-
ni. Dzięki temu może ona skuteczniej radzić sobie z trud-
niejszymi do przetwarzania związkami chemicznymi. 

Otwarta komunikacja z mieszkańcami

Podkreślić również należy transparentność działania 
samorządu, który jest otwarty na dialog z mieszkańca-
mi. W celu informowania lokalnej społeczności o już 
podjętych, podejmowanych i planowanych działaniach 
samorządu w zakresie oczyszczalni, powstała specjalna 
strona na Facebooku: Czyste jutro w naszych rękach. Uru-

chomiony został także telefon alarmowy, jako inicjatywa 
dająca mieszkańcom możliwość zgłaszania wszelkich 
nieprawidłowości środowiskowych. W tej sprawie na-
leży dzwonić pod nr tel.: 48 676 22 63 lub +48 607 266 
277. Zgłoszenia przyjmowane są 24h/dobę, siedem dni 
w tygodniu.

– Liczymy, że wsparcie mieszkańców pomoże nam 
w walce z nieprzyjemnym zapachem pojawiającym się 
w różnych punktach miasta i eliminacją ich ewentualnych 
źródeł. W tym celu nawiązaliśmy również współpracę 
z niezależnymi naukowcami, którzy z pewnością spojrzą 
na sprawę tak zwanym „świeżym okiem” i być może 
zauważą problem nieprzyjemnych zapachów tam, gdzie 
my go jeszcze nie dostrzegamy. Zachęcam do obserwo-
wania strony „Czyste jutro w naszych rękach”, gdzie na 
bieżąco informujemy o naszych działaniach – podkreśla 
burmistrz Zwolenia Arkadiusz Sulima. 

Patrząc w przyszłość

Choć pozyskane już 8 milionów złotych dofinansowa-
nia stanowi bardzo duże wsparcie w przebudowie oczysz-
czalni, samorząd nie zamierza na tym poprzestać i dąży 
do utworzenia tak zwanego montażu finansowego. Gmina 
złożyła kolejny wniosek o dofinansowanie modernizacji. 
Tym razem do samorządu województwa mazowieckie-
go w ramach „Instrumentu wsparcia zadań ważnych dla 
równomiernego rozwoju województwa mazowieckiego”. 
Samorząd przygotowuje się do pozyskania 4 milionów 
złotych. 

UM Zwoleń 

K U L T U R A  I  O Ś W I A T A
KONCERT W KINIE ŚWIT 
W ZWOLENIU „ANDRZEJ 
ZAUCHA-SONGBOOK”

15 sierpnia br. w Kinie Świt odbył się koncert „AN-
DRZEJ ZAUCHA-SONGBOOK”. 

Koncert poświęcony wybitnemu polskiemu wokaliście 
Andrzejowi Zausze. Program koncertu powstał z utworów 
ułożonych chronologicznie, wg dat ich nagrywania. Taki 
porządek utworów znakomicie naświetla drogę artystycz-
ną artysty i w ciekawy sposób pokazuje kierunek rozwoju 
jego artystycznego języka. Zwoleńscy sympatycy piose-
nek Andrzeja Zauchy usłyszeli oprócz znanych przebojów, 
tj. „Byłaś serca biciem” czy „Siódmy rok” wiele innych, 
zapomnianych utworów, które leżakowały na archiwal-
nych półkach ponad trzy dekady, a po latach przeżywają 
swoją kolejną premierę w jazzowej odsłonie.
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Piosenki usłyszeliśmy w wykonaniu Janusza Szroma, 
czołowego polskiego wokalisty jazzowego, głównego ini-
cjatora projektu, autora opracowania nutowego wszystkich 
utworów wykonywanych przez Andrzeja Zauchę, które to 
opracowanie ukazało się w formie trzech tomów zatytu-
łowanych „Andrzej Zaucha SongBook”. Tytuł koncertu 
został zaczerpnięty właśnie od tego zbioru.

Muzycy, to czołowi przedstawiciele polskiej sceny 
jazzowej.
Andrzej Jagodziński - fortepian „ZWOLENIAK ZNA-
NY POLAKOMˮ, którego dzieciństwo związane było 
z naszym miastem. W Zwoleniu zaczęła się przygoda 
z muzyką i Jego droga artystyczna.
Andrzej Łukasik - kontrabas 
Marcin Jahr - perkusja

Koncert był wydarzeniem niezwykłym, które na długo 
pozostanie w naszej pamięci.

Tekst: N.A. Wieczerzyńska
Dyrektor Domu Kultury

„MAZOWSZE TO MY 
I PRZYJACIELE: TANIEC, 
MUZYKA, ŚPIEW, DEGUSTACJA 
POTRAW REGIONALNYCH”

Dom Kultury w Zwoleniu był organizatorem wyda-
rzenia kulturalnego pn. „Mazowsze to My i Przyjaciele: 
taniec, muzyka, śpiew, degustacja potraw regionalnych” 
pod Patronatem Marszałka Województwa Mazowieckiego 
i Burmistrza Zwolenia, które na ziemi zwoleńskiej odbyło 
się po raz pierwszy w dniu 19 sierpnia 2023 roku. Ofi-
cjalnego otwarcia dokonał Wicemarszałek Województwa 
Mazowieckiego Rafał Rajkowski i Burmistrz Zwolenia 
Arkadiusz Sulima.

Podczas wydarzenia odbyły się cztery konkursy: naj-
bardziej zaczepna kapela, taneczny oberkowy, przyśpiew-
ka weselna i najlepsze pierogi na Mazowszu. Konkursy 
oceniała trzyosobowa komisja: Adolf Krzemiński - folk-
lorysta, Edyta Sulima – Sekretarz Powiatu w Zwoleniu, 
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Adam Kuszewski - przedstawiciel Delegatury Urzędu 
Marszałkowskiego w Radomiu. W konkursach wzięło 
udział: 10 kapel ludowych, 10 par tanecznych, 10 śpiewa-
ków ludowych i 10 Kół Gospodyń Wiejskich prezentują-
cych również stoiska z potrawami regionalnymi. Komisja 
przyznała w każdym konkursie nagrodę główną i nagrody 
za udział. Laureatem pierwszej nagrody w konkursie na 
„Najbardziej Zaczepną Kapelę” została Kapela Stanisława 
Wlazło z Wieniawy. Laureatką pierwszej nagrody w kon-
kursie na przyśpiewkę weselną została Beata Kobierska 
z Mirowa Starego. Laureatami pierwszej nagrody w kon-
kursie oberkowym w parach zostali Bogusława Grzywa, 
Jan Manowiecki z Gałek, Laureatem pierwszej nagrody 
w konkursie na najlepsze pierogi zostało Koło Gospodyń 
Wiejskich PIĄTKOWY STOK z Pałek gmina Zwoleń.

Uczestnicy zaprezentowali unikatowy repertuar mu-
zyczny, własną inwencję twórczą, niepowtarzalną tech-
nikę śpiewu i unikatowe pierogi z przepisów przyporząd-
kowanych danemu regionowi. 

Wydarzenie to po raz pierwszy odbyło się w naszym 
regionie, dało możliwość uczestnictwa osobom mającym 
w swoich zasobach twórczość ludową, instrumenty ludo-
we i przepisy na pierogi regionalne, które mogą zapre-
zentować wielopokoleniowym odbiorcom. Tym samym 
przekazując tradycje oraz zapewniając dobrą zabawę dla 
sympatyków i odbiorców. 

Dla uczestników wydarzenia oraz gości, Koła Gospo-
dyń Wiejskich na swoich stoiskach przygotowały poczę-
stunek, na który zostały wykorzystane przepisy potraw 
tradycyjnych przyporządkowane regionom, dziedziczone 
z pokolenia na pokolenie coraz rzadziej funkcjonujące 
współcześnie.

Wydarzenie miało na celu promocję Województwa Ma-
zowieckiego, pobudzanie życia kulturalnego mieszkańców 
Zwolenia oraz województwa mazowieckiego, zachęcenie 
do poznawania oraz podtrzymywania kultury, tradycji 
Mazowsza, zainteresowanie tradycją ludową, przekazanie 
współczesnemu pokoleniu tradycji, stworzenie okazji do 
spotkań twórców oraz sympatyków z Mazowsza i innych 
regionów Polski, oceny ich dorobku i umiejętności. Stwo-
rzenie atmosfery do dobrej zabawy.
Wydarzenie było realizowane w następujących etapach:
▪ przesłuchania i ocena kapel ludowych
▪ przesłuchania i ocena przyśpiewek weselnych 

▪ ocena prezentacji tanecznych oberkowych w parach 
▪ degustacja i ocena najlepszych pierogów z Mazowsza

Nagrody laureatom wręczył Arkadiusz Sulima Bur-
mistrz Zwolenia.

W drugiej części etapu odbyła się zabawa taneczna PO-
TAŃC NA DECHACH przy muzyce Kapeli Stąporkow-
skiej. Na potańcu bawili się pasjonaci tańców ludowych 
z województwa mazowieckiego i całej Polski.

W wydarzeniu uczestniczyli przedstawiciele mediów, 
które zamieściły relacje na kanałach YouTube i w mediach 
społecznościowych. 

Partnerem wydarzenia był Samorząd Województwa 
Mazowieckiego

Partnerem medialnym: Obiektywnie.info.pl i Ztidkzwo-
len.pl/zti

Koordynatorami wydarzenia byli: Iwona Nędzi, Adam 
Kuszewski i Natalia Anna Wieczerzyńska

Tekst. N.A. Wieczerzyńska
 Dyrektor Domu Kultury
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WAKACJE Z DOMEM 
KULTURY W ZWOLENIU
POTAŃC NA KLEPISKU

Wakacje w Domu Kultury w Zwoleniu rozpoczęliśmy 
ludowym akcentem. 1 lipca po raz siódmy odbył się Po-
tańc na klepisku. Tradycyjnie zagrała Kapela Stąporkow-
ska w składzie: Sebastian Moczarski, Jerzy Majewski, 
Grzegorz Dąbrowski, Piotr Adamczyk i Sławomir Mo-
czarski. Przybyło wielu nowych fanów tańców i muzyki 
ludowej. 

Miło nam, że wracają do Zwolenia również stali by-
walcy tych imprez. Szczególnie ucieszyła nas obecność 
gości z Zespołu Pieśni i Tańca Kielce. Wprowadzili fan-
tastyczną atmosferę i wszyscy cudownie się zintegrowali. 
Widać było, że tworzymy prawdziwą Rodzinę Oberkową. 
Koordynatorem wydarzenia była Iwona Nędzi

Zajęcia w Kinie Świt w Zwoleniu

Aby dostarczyć dzieciom rozrywki i umilić im czas 
wakacyjny, jak co roku przygotowaliśmy dla nich pro-
gram zajęć w Kinie Świt. Cyklicznie przez całe wakacje 
odbywały się Rodzinne Warsztaty Rękodzielnicze oraz 
spotkania w Klubie Gier bez Prądu. Dzieci spędzały czas 
na zabawach ruchowych i grach zręcznościowych, spa-
cerach na łąkę i do parku, budowały projekty z klocków. 

Dużo czasu spędzały przy grach planszowych. Uczest-
nikom podobały się zajęcia plastyczne, gdzie mogli wy-
kazać się kreatywnością i w których bardzo chętnie brali 
udział. Projektowali własne plakaty filmowe w formie 
kolażu, malowali kredowe pejzaże przed kinem oraz 
przedstawiali w formie malarskiej obraz wakacji ich ma-
rzeń. Podczas wakacji odbyło się 20 zajęć, w których 
uczestniczyły dzieci w wieku 3-14 lat. W każdych zaję-
ciach uczestniczyło od 10 do 30 osób. Zajęcia prowadziła 
Iwona Nędzi.

Planetarium Halo Wiedza zagościło w Kinie Świt 
w Zwoleniu

14



Po raz kolejny, mogliśmy się przekonać jak bardzo 
mieszkańcy Zwolenia pragną pogłębiać swoją wiedzę 
o kosmosie. Najprawdziwsze planetarium zagościło w Ki-
nie Świt na cały dzień i każdy mógł udać się w niezapo-
mnianą podróż! 

„Zmień marzenia w rzeczywistość z drukiem 3D”

14 sierpnia w Domu Kultury odbyły się zajęcia pn. 
„Zmień marzenia w rzeczywistość z drukiem 3D”. Zajęcia 
poprowadził Kacper Drążyk, student Automatyki i Robo-
tyki na wydziale Elektroniki, Fotoniki i Mikrosystemów 
Politechniki Wrocławskiej.

Joga dla dzieci 

W wakacje w Domu Kultury w Zwoleniu w każdy 
czwartek o godz. 15:00 odbywały się zajęcia z jogi dla 
dzieci w wieku 4-8 lat, które cieszyły się dużym zainte-
resowaniem. 
Zajęcia prowadziła Ewa Kołaczyńska.

Zajęcia z nauki gry na gitarze

Wakacje to czas rozwijania swoich pasji! Miłośnicy 
muzyki bardzo chętnie uczestniczyły w zajęciach nauki 
gry na gitarze, które prowadziła Angelika Jezuita. Pod 
czujnym okiem instruktorki rozwijały swoje umiejętności 
gry na instrumencie. 
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Zajęcia taneczne

Niezmienną popularnością i dużą frekwencją cieszyły 
się zajęcia taneczne prowadzone przez Anetę Adamiec 
instruktorkę tańca DK. Spotkania taneczne umożliwiają 
dzieciom nie tylko rozwijanie sprawności fizycznej, ale 
również wzmacniają i rozwijają pamięć. Podczas nauki 
tańca należało zapamiętać różne układy taneczne, które 
wymagały skupienia i zapamiętania. Warsztaty odbywały 
się w przyjaznej atmosferze. 

Wycieczka do Energylandii

27 lipca br. Dom Kultury w Zwoleniu po raz 22 zorga-
nizował wyjazd do Energylandii.

ENERGYLANDIA to największy Park Rozrywki 
w Polsce, oferujący 123 atrakcje, które znajdują się na 
obszarze 70 hektarów, przeznaczony dla wszystkich grup 
wiekowych, zarówno dzieci, młodzieży jak i osób doro-
słych.

Największym powodzeniem cieszyła się zadra najwyż-
szy na świecie WOODEN ROLLER COASTER, Hyperion 
najwyższy i najszybszy w całej Europie Mega Coaster, 
SPEED - spektakularny, NAJWIĘKSZY I NAJSZYBSZY 
na świecie. Speed Water Coaster bijący wszystkie moż-
liwe, światowe rekordy wysokości i prędkości w swojej 
kategorii.

Jest doskonałą propozycją dla amatorów ekstremalnych 
przeżyć. Zjawiskowe połączenie roller coastera i prze-
jażdżki wodnej. Jest to atrakcja wznosząca pasażerów na 
ponad 60 metrów wysokości i osiągająca prędkość około 
110 km/h! Tak imponujące parametry wywołały w nas 
gorące wrażenia, a emocje w finalnym momencie zostały 
schłodzone hektolitrami wody. PANORAMA z WHON-
DER WHEEL - niezwykłe urządzenie z 30 gondolami, 
stojące w strefie Smoczy Gród otwierające widok na cały 
Park, dla wytchnienia odpoczynku, dla cudownych wi-
doków i przeuroczych chwil. Emocje naprawdę sięgały 
zenitu! Było extra! Jeździliśmy rollercoasterami, kolejka-
mi…. Ścigaliśmy się na torach gokartowych a także szale-
liśmy w wodnej strefie. Wszyscy świetnie się bawiliśmy!  
Koordynatorką wycieczki była Ewa Bulzacka.

Wyjazd Młodzieżowej Orkiestry Dętej Miasta  
Zwolenia 

Krynica Zdrój

W lipcu Młodzieżowa Orkiestra Dęta Miasta Zwolenia 
wyjechała do Krynicy Zdroju na warsztaty szkolenio-
wo wypoczynkowe. Młodzi adepci mieli okazję szkolić 
swoje umiejętności pod okiem instruktorów: Piotra Bąbo-
lewskiego, Tomasza Chwalińskiego, Tomasza Chowiery 
i Angeliki Toporek. Po intensywnych dniach – były chwile 
relaksu, miło spędzone i gorące popołudnia.
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Francja

Francuska publiczność przyjęła Młodzieżową Orkiestrę 
Dętą Miasta Zwolenia jak w domu! Dla Orkiestry to ogrom-
ne wyróżnienie brać udział w wydarzeniach na światowym 
poziomie. Od rana w Albertville słychać było donośny 
dźwięk zwoleńskich instrumentów. Przemarszem ulicami 
Albertville zaprosili licznie zgromadzoną publiczność na 
wieczorne pokazy w Halle Olympique d'Albertville . Pokaz 
musztry paradnej na FESTIVAL INTERNATIONAL DE 
MUSIQUES MILITAIRES. Nasza orkiestra zaprezento-
wała się we wspólnym koncercie razem z zawodowymi 
orkiestrami wojskowymi z Ukrainy, Mołdawii, Szwecji 
i Francji. Po raz pierwszy na tak prestiżowym wydarzeniu 
zaprezentowali się młodzi muzycy naszej orkiestry. 

Turcja

W sierpniu 2023r. Młodzieżowa Orkiestra Dęta Miasta 
Zwolenia uczestniczyła w XXIII INT. ISTANBUL CUL-
TURE FOLK & DANCE-MUSIC FESTIVAL

Orkiestra do Turcji wyjechała 25 sierpnia

Intensywny początek pobytu w Istambule. Pierw-
szy dzień pobytu MODMZ rozpoczęła od zwiedzania 
klimatycznych, tureckich uliczek. Następnie udali się 
w niesamowity rejs po cieśninie Bosfor, podczas którego 
podziwiali zapierającą dech w piersiach panoramę mia-
sta położonego na dwóch kontynentach Europy i Azji. 
Na pokładzie nie zabrakło także dobrej zabawy w rytm 
lokalnej muzyki oraz wcielenia się w postaci z Dworu 
Sułtana. Po zejściu na ląd udali się rozkoszować smakami 
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tureckiej kuchni. Zwieńczeniem dnia był pokaz musztry 
paradnej w Parku im. K. Ataturka. To co ujrzeli drugiego 
pobytu na długo pozostanie w ich pamięci. Odwiedzili 
Świątynię Hagia Sophia wybudowaną ponad tysiąc pięćset 
lat temu w czasach Cesarstwa Bizantyjskiego, obecnie 
pełni funkcję Meczetu. Zobaczyli także monumentalny 
Błękitny Meczet z XV w. Natomiast wieczór upłynął pod 
znakiem kolejnego pokazu umiejętności oraz zakończeniu 
festiwalu.

Festiwal ten jest doskonałą okazją do spotkania różnych 
grup z różnych krajów, aby mogły wyrazić swoją kulturę 
i naród poprzez tańce, muzykę i ciekawe stroje narodowe.

Zwoleńscy muzycy przywieźli do Polski, trofea zdobyte 
w festiwalu i mnóstwo pięknych wspomnień, które na 
zawsze pozostaną w pamięci. 

W ofercie zajęć wakacyjnych z Domem Kultury 
w Zwoleniu nie zabrakło wakacyjnych zabaw teatral-
nych z Bartoszem Pietrzykiem instruktorem teatru DK. 

Sympatyków kina zaprosiliśmy na kino filmów i ba-
jek premierowych a 27 sierpnia na kino plenerowe do 
ogrodów DK i MGBP.

Tekst: A. Adamiec

DZIECI I MŁODZIEŻ 
ZE ZWOLEŃSKIEJ BIBLIOTEKI 
W MOBILNYM PLANETARIUM

Grupa ukraińskich i polskich dzieci korzystająca z ofer-
ty Miejsko-Gminnej Biblioteki Publicznej im. Jana Ko-
chanowskiego w Zwoleniu, 17 lipca 2023 roku odwiedziła 
mobilne planetarium, stacjonujące na placu Gminnej Bi-
blioteki Publicznej w Przyłęku. Wyjazd zorganizowany 
był w ramach realizowanego projektu „Biblioteka dla 
wszystkich. Różni. Równi. Ważni”.

Po przybyciu zobaczyliśmy duży namiot w kształcie ko-
puły. Edukatorzy z Centrum Nauki Kopernik w Warszawie 
poinformowali nas o zasadach uczestniczenia w pokazie. 
Zabierając ze sobą pufy do siedzenia wślizgnęliśmy się 
do środka. Siedząc w kręgu z ciekawością oglądaliśmy 
pokazy astronomiczne. Zobaczyliśmy niebo pełne gwiazd 
i szukaliśmy znanych nam układów: Wielkiego i Małe-
go Wozu, Wielkiej i Małej Niedźwiedzicy. Wskazaliśmy 
Gwiazdę Polarną, dzięki której możemy wyznaczać kie-
runki. Zobaczyliśmy planety Układu Słonecznego, dowie-

dzieliśmy się dlaczego Mars jest czerwony. Edukatorzy 
wprowadzając nas w niezwykle fascynujący świat na-
uki w interesujący sposób objaśniali nam wiele zjawisk 
astronomicznych i dzieli się ciekawostkami z kosmosu. 
Planetobus jest częścią realizowanego wspólnie przez 
Centrum Nauki Kopernik i Ministerstwo Edukacji i Nauki 
programu „Nauka dla Ciebie”.

Dziękujemy bibliotekarzom z Gminnej Biblioteki Pub-
licznej w Przyłęku za zaproszenie do udziału w ciekawym 
i kształcącym pokazie.

Tekst i fot. Lidia Choroś
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SPEKTAKL „TYJA” W KINIE 
ŚWIT W ZWOLENIU

Dom Kultury w Zwoleniu 12 września zaprosił uczniów 
zwoleńskich szkół na wyjątkowy spektakl profilaktyczny 
pt. „Tyja” w reżyserii Jarosława Figury aktora teatru Scena 
Plastyczna KUL Leszka Mądzika oraz Teatru Puppetterra.

Spektakl zagrany został w Kinie Świt dwukrotnie dla 
szkół. Po pokazach odbywały się krótkie pogadanki ar-
tystyczno-terapeutyczne z uczniami. Wieczorem spektakl 
obejrzeli mieszkańcy Zwolenia oraz miłośnicy sztuki te-
atralnej, którzy przyjechali m.in. z Lublina i Radomia.

Główny temat spektaklu „Tyja” dotyka poważnego spo-
łecznie problemu – nasilającego się uzależnienia ludzi 
(a zwłaszcza dzieci i młodzieży) od świata wirtualnego. 
„Tyja” jest widowiskiem plastyczno - muzycznym. Spek-
takl przeznaczony jest dla dzieci, jak i dorosłych. Premiera 
odbyła się w Przemyślu w 2021 roku, do chwili obecnej 
zobaczyło ją w Polsce już ponad 6000 widzów. 

Jarosław Figura to lubelski artysta pochodzący z Cie-
pielowa. W 2016 r. wyreżyserował spektakl z udziałem 
mieszkańców Zwolenia pt. „Korzenie pamięci”. Spektakl 
był zaprezentowany podczas wieczoru poezji pn. „Janowi 
Kochanowskiemu – my współcześni”. Z młodzieżą zwo-
leńskich szkół podczas ferii zimowych przygotował spek-
takl „Kadry uczuć” , w 2017 roku „Pieśń Świętojańską”.

Test: N.A. Wieczerzyńska
Dyrektor Domu Kultury 

PREZES FUNDACJI FOLLOWME 
SPONSOREM WYCIECZKI

Aktywni, najmłodsi użytkownicy Filii Biblioteki 
Publicznej i Świetlicy Wiejskiej w Jasieńcu Soleckim, 
22 sierpnia 2023 roku wzięli udział w wycieczce do parku 
jurajskiego w Bałtowie. Fundatorem wyjazdu była Iwona 
Paszkiewicz prezes Fundacji followMe.

Dzieci z przewodnikiem zwiedziły atrakcje Bałtowskie-
go Kompleksu Turystycznego: JuraPark, Prehistoryczne 
Oceanarium, Zwierzyniec Bałtowski, Sabatówkę czyli 
wioskę czarownic. W kinie dzięki okularom 3D odbyły 
podróż w czasie i przestrzeni do świata dinozaurów. Naj-
więcej radości sprawił uczestnikom Park Zabaw, gdzie 
na dzieci czekały karuzele, zjeżdżalnie, kolejki górskie 
i inne atrakcje.

Dziękujemy Pani Iwonie Paszkiewicz za przychylność 
i wsparcie wakacyjnych działań dla najmłodszych użyt-
kowników Filii Biblioteki Publicznej i Świetlicy Wiejskiej 
w Jasieńcu Soleckim. Tekst i fot. MGBP
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SENIORZY  
W BIBLIOTECE

W Dniu Czerwonego Kapturka 19 lipca 2023 roku zwo-
leńską książnicę ponownie odwiedzili uczestnicy Dzien-
nego Domu Senior + w Zwoleniu.

W czytelni czekały na przybyłych książki i czasopisma. 
Seniorzy z ciekawością obejrzeli przygotowane materiały. 
Podczas lekcji poznali tajniki pracy bibliotekarza oraz 
zasady funkcjonowania biblioteki. Dowiedzieli się, że dzi-
siejsze biblioteki to nie tylko zbiory książek i czasopism, 
ale także miejsca, gdzie można ciekawie i pożytecznie 
spędzić wolny czas. Podobnie, jak podczas poprzednich 
odwiedzin największe zainteresowanie wśród zebranych 
budziły publikacje dotyczące naszego regionu, szcze-
gólnie bogato ilustrowane, zawierające wiele fotografii.  
Na zakończenie zwiedzili wypożyczalnię dla dzieci i mło-
dzieży z Kącikiem Malucha oraz wypożyczalnię dla do-
rosłych.

Tekst Lidia Choroś
Fot. MGBP

ZAJĘCIA WAKACYJNE 
ZAKOŃCZONE!

W ostatnim dniu sierpnia 2023 roku zajęciami z ry-
sunku zakończyliśmy „Wakacyjne hece w Bibliotece!”, 
spotkania dla dzieci i młodzieży z Polski i Ukrainy orga-
nizowane w ramach projektu „Biblioteka dla wszystkich. 
Różni. Równi. Ważni”.

Mamy nadzieję, że udało nam się sprawić, by warsztaty 
były ciekawe, zajmujące, kreatywne oraz pełne uśmiechu 
i radości.

Tekst Ewa Kulińska
Fot. MGBP

Podczas zajęć bawiliśmy się, ćwiczyliśmy, rysowali-
śmy, braliśmy udział w konkursie czytelniczym „Najlep-
szy Czytelnik Lata”, odwiedziliśmy mobilne planetarium, 
rozgrywaliśmy mecze na boisku „Orlik” i zdążyliśmy się 
poznać i polubić.
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SPOTKANIA „BLIŻEJ NATURY”

W środę 30 sierpnia 2023 roku w Filii Biblioteki Pub-
licznej w Sycynie rozpoczął się cykl spotkań dla dorosłych 
pod hasłem „Bliżej natury”. Zajęcia prowadzi propaga-
torka zdrowego stylu życia Lidia Chrząstek.

Na warsztatach prelegentka zwracała uwagę na kwestie 
prawidłowego odżywiania, spożywania żywności jak naj-
mniej przetworzonej, korzystania z darów natury, jakimi 
są zioła, picia dużej ilości wody oraz wpływie aktywności 
fizycznej na zdrowie człowieka.

Lidia Kęmpińska

NAJLEPSZY CZYTELNIK 
LATA 2023

Narodowe Czytanie „Nad Niemnem” Elizy Orzesz-
kowej stało się okazją do wręczenia dyplomów i nagród 
laureatom konkursu czytelniczego „Najlepszy Czytelnik 
Lata 2023”.

Celem konkursu organizowanego w bibliotece głów-
nej i jej filiach było motywowanie dzieci i młodzieży do 
obcowania z książką podczas wakacji, rozwijania zain-
teresowań czytelniczych oraz promowanie czytania, jako 
interesującej formy spędzania wolnego czasu. Konkurs 
trwał od 1 lipca do 25 sierpnia 2023 roku i skierowany 
był do czytelników do lat 15. W rywalizacji liczyła się 
ilość wypożyczonych książek.

Zwycięzcami 23. edycji konkursu w Miejsko-Gmin-
nej Bibliotece Publicznej im. Jana Kochanowskiego 
w Zwoleniu zostali:
I miejsce – Maja Nędzi
II miejsce – Kacper Litwinek
III miejsce – Hanna Krawczyk
Wyróżnienia otrzymali: Zuzanna Oleksik, Julia Maciasz-
czyk, Adam Puzio.

W Filii Biblioteki Publicznej w Jasieńcu laureatami 
zostali:
I miejsce – Anna Ciecieląg
II miejsce – ex aequo Mateusz Szarpak, Iga Kramek
III miejsce – Jakub Szarpak
Wyróżnienia otrzymali: Krzysztof Liberadzki, Adam Li-
beradzki.

Fotografia laureatów zwoleńskiej biblioteki wraz z bibliotekarzami i Bogu-
sławą Jaworską przewodniczącą Towarzystwa Miłośników Miasta Zwolenia 
imienia Jana Kochanowskiego

Laureaci Filii Biblioteki Publicznej w Jasieńcu wraz z bibliotekarzami  
i Jadwigą Siepietowską emerytowaną dyrektor MGBP w Zwoleniu

21



 

Czytanie
2023 

 

22



 

Fo
t. 

W
ik

to
r K

ni
eć

 

23



W Filii Biblioteki Publicznej w Strykowicach Gór-
nych laureatami zostali:
I miejsce – Maria Zawadzka
II miejsce – Krzysztof Skawiński
III miejsce – Michalina Skawińska

W Filii Biblioteki Publicznej w Sycynie laureatami 
zostali:
I miejsce – Magdalena Wach
II miejsce – Lena Bednarczyk
III miejsce – Iga Kusztal
Wyróżnienie otrzymał: Łukasz Tomasik.

Wszystkim zwycięzcom i uczestnikom serdecznie 
gratulujemy i życzymy dalszej przyjaźni z książką, za-
dowolenia z otrzymanych nagród oraz samych sukcesów 
w szkole. 

Fundatorami nagród rzeczowych była Biblioteka 
w Zwoleniu, gadżety ufundowało TMMZ imienia Jana 
Kochanowskiego.

Tekst Ewa Kulińska
Fot. Wiktor Knieć

Laureaci Filii Biblioteki Publicznej w Strykowicach Górnych wraz z biblio-
tekarzami

Laureaci Filii Biblioteki Publicznej w Sycynie wraz z bibliotekarzami

NARODOWE CZYTANIE 2023

W sobotę 9 września 2023 roku w wielu miejscach 
w kraju i zagranicą czytana była powieść Elizy Orzesz-
kowej Nad Niemnem. Utwór ukazuje obraz społeczeństwa 
polskiego w drugiej połowie XIX wieku oraz podejmuje 
tematykę powstania styczniowego.

Akcja Narodowego Czytania została zainicjowana 
w 2012 roku przez ówczesnego prezydenta RP Bronisława 
Komorowskiego, a od 2015 roku swoim patronatem objęła 
ją para prezydencka Andrzej Duda i Agata Kornhauser-
-Duda. 

Na przestrzeni lat czytano: Pana Tadeusza Adama 
Mickiewicza (2012); dzieła Aleksandra Fredry (2013); 
Trylogię Henryka Sienkiewicza (2014); Lalkę Bolesława 
Prusa (2015); Quo vadis Henryka Sienkiewicza (2016); 
Wesele Stanisława Wyspiańskiego (2017); Przedwiośnie 
Stefana Żeromskiego (2018); nowele polskie m.in. Eli-
zy Orzeszkowej, Marii Konopnickiej, Bolesława Prusa, 
Brunona Schulza (2019); Balladynę Juliusza Słowackie-
go (2020); Moralność pani Dulskiej Gabrieli Zapolskiej 
(2021); Ballady i romanse Adama Mickiewicza (2022).

W Zwoleniu Narodowe Czytanie zorganizowane przez 
Miejsko-Gminną Bibliotekę Publiczną im. Jana Kocha-
nowskiego oraz Biblioteką Pedagogiczną w Radomiu Filia 
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w Zwoleniu i Dom Kultury w Zwoleniu, rozpoczęło się 
o godz. 9:00 w plenerze, w ogrodach. Wybrane fragmenty 
powieści czytali: przewodnicząca Towarzystwa Miłoś-
ników Miasta Zwolenia, dyrektorzy instytucji kultury, 
bibliotekarze, nauczyciele i uczniowie Publicznej Szkoły 
Podstawowej w Zwoleniu, Zespołu Szkół Rolniczo-Tech-
nicznych w Zwoleniu oraz Liceum Ogólnokształcącego 
w Zwoleniu, uczennica Publicznej Szkoły Podstawowej 
w Podgórze, słuchacze Dziennego Domu Senior+, czy-
telnicy i zaprzyjaźnione z biblioteką osoby. 

Nad nagłośnieniem podobnie jak w minionych latach 
czuwali pracownicy Dom Kultury. Media reprezentował 
Adam Dziedzic z portalu Obiektywnie.info.pl w Radomiu.

Tegorocznej odsłonie Narodowego Czytania towarzy-
szyło wspólne śpiewanie pieśni „Ty pójdziesz górą” przy 
akompaniamencie grającego na gitarze Tadeusza Walow-
skiego, quiz literacki sprawdzający znajomość lektury, 
wystawa pt. „Nad Niemnem: ludzie, miejsca, wydarze-
nia”. Każdy z uczestników mógł otrzymać zakładkę do 
książki przygotowaną specjalnie na tę okoliczność oraz 
uzyskać pamiątkowy stempel Narodowego Czytania 2023. 
Czytanie fragmentów powieści poprzedziło wręczenie 
nagród laureatom konkursu „Najlepszy Czytelnik Lata”. 
Dziękujemy wszystkim, którzy wzięli udział w tym nie-
codziennym wydarzeniu. 

Tekst Lidia Choroś
Fot. Wiktor Knieć 

DYNAMICZNE SPOTKANIE 
Z SYLWIĄ KUBIK

W piątkowe popołudnie 22 września 2023 roku Filię 
Biblioteki Publicznej w Jasieńcu Soleckim odwiedziła 
dynamiczna, radosna, pochodząca z Powiśla Sylwia Kubik 
- polonistka, autorka powieści obyczajowych i romantycz-
nych, uwielbiająca literaturę, historię, las i gotowanie.

Na spotkaniu pani Sylwia charakteryzowała każdą z na-
pisanych powieści zostawiając czytelnika z niedopowie-
dzeniami dotyczącymi dalszych losów bohaterów. Tłem 
dla jej powieści są piękne krajobrazy Powiśla i Żuław, 
gdzie najczęściej osadzona jest akcja książek. Zaprezen-
towała również opowieść dla dzieci pt. „Antoś”, która 
uczy o tym, że warto być życzliwym i okazywać pomoc 
słabszym. Pisarka entuzjastycznie opowiadała o począt-
kach swojej twórczości, warsztacie pisarskim i premierach 
książek. Nie obyło się bez pytań, na które bardzo chętnie 
odpowiadała. Spotkanie z naszym gościem przebiegło 
w niezwykle miłej, energetycznej atmosferze i na pewno 
pozostanie na długo w pamięci uczestników: klubowiczek 
Dyskusyjnego Klubu Książki, czytelników, bibliotekarzy 
oraz sekretarza Gminy Zwoleń Mirosława Chołuja.

Spotkanie sfinansowane ze środków Instytutu Książki 
pochodzących z dotacji celowej Ministerstwa Kultury 
i Dziedzictwa Narodowego.

Wspólna fotografia Sylwii Kubik z uczestnikami spotkania

Tekst Marlena Rybak

WAKACJE W FILIACH 
BIBLIOTECZNYCH MGBP 
W ZWOLENIU

Wakacje w zwoleńskiej bibliotece i jej filiach w Ja-
sieńcu Kolonii, Strykowicach Górnych i Sycynie upły-
nęły w radosnej atmosferze dobrej zabawy, pożytecz-
nego spędzania wolnego czasu i obcowania z literaturą. 
W ciągu minionych dwóch miesięcy Filia w Jasieńcu 
zorganizowała szereg zajęć warsztatowych. Był spacer 
z książką do jasienieckiego parku, teatrzyk kamishibai 
i przedstawienie pt. „Kotka Milusia”, zajęcia literacko-
-kulinarne pn. „Zasmakuj w bibliotece”, gdzie dzieci pod 
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okiem bibliotekarki wykonały przepiśnik, piekły gofry 
i przyrządzały desery. Były też zabawy z wykorzystaniem 
bum-bum rurek i chusty animacyjnej oraz zajęcia ruchowe 
na świeżym powietrzu. W lipcu grupa dzieci podobnie, jak 
w Zwoleniu odwiedziła mobilne planetarium z Centrum 
Nauki Kopernik, stacjonujące na placu Gminnej Biblioteki 
Publicznej w Przyłęku. Młodzież z Dyskusyjnego Klubu 
Książki dwukrotnie spotkała się, aby dyskutować o książ-
kach Dlaczego rodzice tak się wkurzają i co z tym zrobić 
Deana Burnetta i książce Skarb z popularnego wśród mło-
dzieży cyklu Rodzina Monet Weroniki Anny Marczak.

W Filii Biblioteki Publicznej w Strykowicach Gór-
nych postawiono na zajęcia plastyczne. Nosiły one tytuł 
„Lato farbami malowane” i „Malujemy nasz świat na 
żółto i niebiesko” był to ukłon w stronę barw Ukrainy, 
ponadto dzieci rozwiązywały zgadywanki, krzyżówki, 
quizy i rebusy.

Użytkownicy Filii Biblioteki Publicznej w Sycynie 
oprócz różnych zajęć plastycznych, literackich i rucho-
wych, spotkali się z Markiem Oczkowskim, pasjonatem 
piłki nożnej, który opowiadał o swoich zainteresowaniach 
i zachęcał do uprawiania sportu. Grupa dzieci uczestni-
czyła również w III Ogólnopolskim Festiwalu Opowieści 

w Radomiu. Festiwal zgromadził współczesnych opowia-
daczy, bajarzy i bardów z całej Polski. Artyści w swych 
opowieściach po mistrzowsku ożywiali historię i przeno-
sili słuchaczy w świat baśni, bajek, mitów i legend. 

Tekst Lidia Choroś
Fot. MGBP
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KU CHWALE BOHATERÓW 
15 sierpnia po raz kolejny w Zwoleniu został od-

dany hołd bohaterom poległym w decydującej walce 
wojny polsko-bolszewickiej, określanej mianem „Cudu 
nad Wisłą”. 103 lata temu walczący o naszą wolność 
poświęcili swoje życie w bitwie na przedpolach War-
szawy. Ku czci ich pamięci odprawiono mszę świętą 
i złożono biało-czerwone kwiaty pod pomnikiem Nie-
znanego Żołnierza w Zwoleniu. Wieczorem zaś odbył 
się piękny koncert zorganizowany w ramach festiwalu 
Jazznowiec 2023. 

Upamiętniono historyczną bitwę

Uroczystości ku chwale bohaterów rozpoczęły się mszą 
świętą z udziałem pocztów sztandarowych i harcerzy, 
odprawioną w kościele Podwyższenia Krzyża Świętego 
w Zwoleniu. Następnie delegacje samorządów, organizacji 
i partii politycznych przemaszerowały pod pomnik Nie-
znanego Żołnierza, gdzie pokrótce przypomniano historię 
tak zwanego „Cudu nad Wisłą”. W 1920 roku w dniach od 
13 do 15 sierpnia na przedpolach Warszawy rozstrzygnięta 
została decydująca bitwa wojny polsko-bolszewickiej. 
Przez wielu historyków jest ona uznawana za bitwę, która 
zadecydowała o zachowaniu przez Polskę niepodległości 
i uratowaniu Europy przed bolszewizmem.

– Dziękuję przybyłym na uroczystość delegacjom, 
pocztom sztandarowym, harcerzom oraz mieszkańcom za 
wspólne upamiętnienie tej historycznej bitwy. Dokonania 
naszych przodków, ich ogromne poświęcenie i oddanie 
życia za Ojczyznę zasługują na szczególny hołd. Dzię-
kuję przyjacielowi ziemi zwoleńskiej posłowi Andrze-
jowi Kosztowniakowi za to, że razem z nami pokłonił 
się bohaterom. Słowa wdzięczności kieruję również do 
pracowników Domu Kultury za pomoc techniczną przy 
organizacji wydarzenia - powiedział Arkadiusz Sulima, 
burmistrz Zwolenia. - W dniu dzisiejszym obchodzimy 
nie tylko rocznicę „Cudu nad Wisłą”, ale również święto 
Wojska Polskiego. Z tej okazji życzę żołnierzom, aby służ-
ba była dla nich powodem do dumy i przynosiła osobistą 
oraz zawodową satysfakcję – dodał.

Piękny koncert zwieńczeniem długiego weekendu

Kwiaty pod pomnikiem Nieznanego Żołnierza złożyli przedstawiciele gminy 
Zwoleń, na czele z Burmistrzem Zwolenia Arkadiuszem Sulimą i Przewodni-
czącym Rady Miejskiej Pawłem Sobieszkiem.

W tak podniosłej chwili nie mogło zabraknąć okolicznościowego przemówie-
nia, które wygłosił burmistrz Zwolenia Arkadiusz Sulima.

Wspólna fotografia przybyłych na uroczystość delegacji przed pomnikiem 
Nieznanego Żołnierza.

Tego samego dnia, wieczorem w Kinie Świt w Zwo-
leniu odbył się koncert pod nazwą „Andrzej Zaucha – 
songbook”.

Wydarzenie zostało zorganizowane w ramach festiwalu 
Jazznowiec 2023 i było doskonałym dopełnieniem świą-
tecznych obchodów oraz zwieńczeniem długiego weeken-
du. Gwiazdą wieczoru był Janusz Szrom- charyzmatyczny 
wokalista jazzowy, „kustosz” pamięci Andrzeja Zauchy. 
Na fortepianie zaś zagrał wybitny polski artysta jazzowy 

Wykonawcy koncertu „Andrzej Zaucha – songbook”.
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Andrzej Jagodziński – zwoleniak znany Polakom, którego 
dzieciństwo było związane z tym miastem, a jego droga 
artystyczna zaczęła się właśnie tu. Na scenie towarzyszyli 
im także: Andrzej Łukasik i Marcin Jahr. 

– Koncert był niezwykłą podróżą, będącą opowieś-
cią o wielkim artyście. Anegdoty i atmosfera wydarze-
nia wprowadziły nas w niesamowicie barwny, muzycz-

ny świat Andrzeja Zauchy. Pełna sala kinowa świadczy 
o tym, że zwoleńska publiczność jest głodna kultury na 
wysokim poziomie, co nas bardzo cieszy i mobilizuje do 
organizacji kolejnych tego typu wydarzeń – podsumo-
wała Natalia Anna Wieczerzyńska, dyrektor Domu 
Kultury w Zwoleniu.
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MIŁOŚNICY DWÓCH KÓŁEK ZMIERZYLI 
SWOJE SIŁY W WYŚCIGU KOLARSKIM 
LEGIA MTB MARATON W ZWOLENIU 

Po raz kolejny w gminie Zwoleń zagościł wyścig 
rowerowy Legia MTB Maraton. Na linii startu ustawili 
się nie tylko zawodowcy, ale też miłośnicy kolarstwa, 
w tym pokaźne grono mieszkańców Zwolenia i okolic. 
Było mnóstwo emocji i wspaniała atmosfera. 

Biuro zawodów, start i meta zostały usytuowane przy 
kompleksie sportowym Orlik w Zwoleniu. – Pierwot-
nie wyścig odbywał się w innym miejscu. Start i meta 
znajdowały się przy leśniczówce Motorzyny, położonej 
przy drodze Pionki-Zwoleń. Jednak po rozmowach z dy-
rektorem Legia MTB Maraton Marcinem Wasiołkiem 
uznaliśmy, że dobrze byłoby przenieść wydarzenie bliżej 
centrum Zwolenia, tak aby jeszcze więcej mieszkańców 
gminy mogło wziąć w nim czynny udział. I już kolejny 
rok odbywa się on przy zwoleńskim Orliku. Dziękuję tu 
zarówno panu dyrektorowi, jak i radnemu Rady Miejskiej 
w Zwoleniu Arkadiuszowi Figurze, który mocno angażuje 
się w organizację wyścigu – mówił przed wydarzeniem 
Arkadiusz Sulima, burmistrz Zwolenia. 

Cztery dystanse

wynosił 40 km. Najwięcej zawodników sprawdziło się 
w dystansie Mini o długości 19 km. Dystans Mikro prze-
znaczony był dla najmłodszych uczestników rowerowych 
zmagań i wynosił kilkaset metrów. Trasy prowadziły przez 
bardzo urokliwe miejsca, ale jak podkreślali zawodnicy, 
nie były łatwe. 

Najlepsi z najlepszych

Miejsca na podium przyznano w podziale na pokonany 
dystans i płeć, a nagrody i medale wręczał między innymi 
zastępca burmistrza Grzegorz Molendowski. – Gratuluję 
zwycięzcom, ale też wszystkim, którzy dziś podjęli wy-
zwanie, jakim był start w wyścigu. A była to bardzo wy-
magająca trasa. Dziękuję mieszkańcom Zwolenia i gminy 
Zwoleń, że tak licznie uczestniczyli w wydarzeniu i świet-
nie się bawili – mówił Grzegorz Molendowski.

Pierwsze miejsce w kategorii Giga mężczyzn zajął Woj-
ciech Dąbkowski, drugie Piotr Czachor, a trzecie Jarosław 
Suskiewicz. Na dystansie Mega mężczyzn pierwsze miej-
sce wywalczył Tomasz Bala, drugie Marek Duda, a trze-
cie Karol Kacprzak. W kategorii Mega kobiet najlepsza 
okazała się Katarzyna Skura, druga Anna Grabowska, 
a trzecia Marta Kuflikowska. Na dystansie Mini mężczyzn 
pierwsze miejsce zajął Igor Hofman, drugie Michał Jodzis, 
a trzecie Tomasz Chyziński. Wśród kobiet na dystansie 
Mini zwyciężyła Laura Staszewska, drugie miejsce zdo-
była Karolina Fałek, a trzecie Magdalena Dąbrowska. 
W kategorii Mikro najlepszy czas na swoim dystansie 
walczył Ignacy Stawarz, a wśród dziewcząt Julia Dziewisz 
i Ewa Grabowska.

– Bardzo cieszymy się, że wyścig Legia MTB Maraton 
po raz kolejny zagościł w Zwoleniu. Życzę zawodnikom 
bezpiecznej jazdy i wspaniałej, sportowej zabawy – po-
wiedział. 

Zawodnicy zmierzyli swoje siły na czterech dystansach. 
Najdłuższy z nich, to dystans Giga. Kolarze startujący 
w tej kategorii mieli do pokonania 61 km. Dystans Mega 

Zawodników i przybyłych gości powitał zastępca burmistrza Grzegorz 
Molendowski.
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Najmłodsi uczestnicy wyścigu, kategoria chłopcy.
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ZABAWA I EDUKACJA DLA 
WSZYSTKICH – ZA NAMI PIKNIK 
EKOLOGICZNY W ZWOLENIU 

20 września przy szkole podstawowej im. Władysła-
wa Jagiełły w Zwoleniu odbył się Piknik Ekologiczny, 
który obfitował w liczne atrakcje. Od gier zespołowych, 
przez sadzenie roślin i tworzenie ekobiżuterii, do qui-
zów z nagrodami. Dodatkowo uczestnicy mieli okazję 
skosztować ekoprzysmaków i częstować się napojami. 
Samorząd gminy Zwoleń pozyskał na organizację tego 
wydarzenia stuprocentowe dofinansowanie zewnętrzne. 

Nacisk na ekologiczne wartości

Wydarzenie miało charakter nie tylko rozrywkowy, ale 
przede wszystkim edukacyjny. Samorząd gminy Zwoleń 
pozyskał na organizację pikniku stuprocentowe dofinan-
sowanie zewnętrze, które wyniosło 30 tysięcy złotych. 
Środki zostały przyznane z Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie, 
a patronat nad imprezą objęła Minister Klimatu i Środo-
wiska Anna Moskwa. 

– Wydarzenie jest doskonałą platformą edukacyjną 
w kwestii ochrony środowiska. Bardzo cieszę się, że nasza 
gmina dołączyła do grona tych, które promują ekologiczny 
styl życia poprzez organizację pikników ekologicznych. 
Jest to nie tylko doskonała okazja do integracji lokalnej 
społeczności, ale przede wszystkim edukacji i podnoszenia 
świadomości ekologicznej najmłodszych. W dzisiejszych 
czasach, gdy zmiany klimatyczne stają się coraz bardziej 
odczuwalne, ważne jest, aby poszerzać wiedzę uczniów na 
ten temat. Podczas pikniku dostali ją w atrakcyjnej formie 
i nauczyli się, jak w prosty sposób można przyczyniać się 
do ochrony naszej planety. Wierzę, że takie inicjatywy 
mają realny wpływ na postawy młodych ludzi i inspirują 
do działania na rzecz środowiska w codziennym życiu – 
mówi Arkadiusz Sulima, burmistrz Zwolenia. 

Zabawy z przekazem

Na terenie pikniku rozstawiono namioty, w których 
zorganizowano stanowiska z tematycznymi zabawami 
i warsztatami. Uczestnicy mieli okazję sprawdzić swoją 
wiedzę w pokojach zagadek dotyczących ochrony przy-

Oficjalnego otwarcia pikniku dokonali: burmistrz Zwolenia Arkadiusz Sulima, 
z-ca burmistrza Grzegorz Molendowski i dyrektor szkoły Zbigniew Plewicki. 

rody, rywalizować w grach edukacyjnych i korzystać 
z atrakcji takich jak koło fortuny. Na jednym ze stano-
wisk dzieci sadziły rośliny antysmogowe, które potem 
mogły zabrać do domu. W innym miejscu uczono, jak 
przygotować bomby nasienne do zazieleniania terenów 
oraz w jaki sposób segregować śmieci. Dziewczęta z en-
tuzjazmem tworzyły ekobiżuterię i malowały ekotorby. 
Jednak edukacyjne zabawy nie były jedyną atrakcją – na 
uczestników czekały też konkursy z nagrodami oaz spe-
cjalny ekopoczęstunek. O dobre humory dzieci zadbali 
profesjonalni animatorzy. 

Dzięki tej inicjatywie uczniowie zwoleńskiej szkoły 
podstawowej mieli okazję w przyjemny sposób łączyć na-
ukę z zabawą, zdobywając cenną wiedzę na temat ochrony 
środowiska.

Dużym zainteresowaniem wśród dzieci cieszyły się konkurencje sportowe. 

Jedną z atrakcji pikniku było malowanie ekotoreb.
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Na uczestników pikniku czekały również nagrody. Wspólna fotografia organizatorów pikniku, w tym burmistrza Zwolenia  
Arkadiusza Sulimy z najmłodszymi uczestnikami. 

JAK ZWOLEŃSKI ZEGAR 
SŁONECZNY ODMIERZA CZAS? 
Rozmowa z p. Markiem Ratuszyńskim 

Poszukując najstarszych śladów zegara słonecznego, 
popularnie nazywanego też słonecznikiem, dotarliśmy 
do jednej z fraszek Jana Kochanowskiego zatytułowa-
nej „Na Ślasę”, która zdaniem znanego twórcy zega-
rów słonecznych Tadeusza Przypkowskiego - historyka 
sztuki, kolekcjonera i największego polskiego gnomo-
nika (tak nazywano twórców zegarów słonecznych) 
miała wskazywać na powszechność używania zegarów 
słonecznych już w XVI wiecznej Polsce:

Stań ku słońcu, a rozdziew gębę, panie Ślasa! 
A już nie będziem szukać inszego kompasa; 
bo ten nos, coć to gęby już ledwie nie minie, 

na zębach nam ukaże, o której godzinie”. 
Jan Kochanowski

Kochanowski znany jest niemalże wszystkim miesz-
kańcom naszego miasta i o nim nie będziemy rozma-
wiać, choć wiadomo, że Zwoleń słynie dzięki niemu. 
Kochanowskim zafascynowani byli również Pana ro-
dzice - Zofia i Tadeusz Ratuszyńscy, znani działacze 
społeczno-kulturalni naszego miasta w latach 1954 
- 2007.

Rodzice przybyli do Zwolenia w roku 1954 i mieszkali 
tutaj niemal do końca swojego życia. Tata do roku 1997, 
a mama do roku 2007, ale w ostatnim roku życia przeby-
wała pod opieką w Radomiu, z uwagi na swój stan zdrowia. 

Pana mama była cenionym pedagogiem, była także 
dyrektorem Liceum Ogólnokształcącego w Zwoleniu 
w latach 1984 - 1993. Zajmowała się harcerstwem, 
piastując ważne funkcje w Komendzie Chorągwi Ra-
domskiej i Komendzie Hufca Zwoleń. Uczestniczyła 
w wielu wydarzeniach o zasięgu lokalnym, wojewódz-
kim i krajowym.

W 1998 roku została wybrana radną powiatu zwoleń-
skiego pierwszej kadencji, pełniła funkcję wiceprzewod-
niczącej. Radną Wojewódzkiej Rady Narodowej w Ra-

domiu została wybrana 
w 1980 roku. Funkcję tę 
pełniła do 1984 roku. Wi-
ceprzewodniczącą WRN 
była przez dwie kadencje 
- od 1984 do 1992 roku. 
W kadencji 1989-1991 
kandydowała do Sejmu 
ze Stronnictwa Demokra-
tycznego. W wyborach 
czerwcowych, 4 czerw-
ca 1989 roku uzyskała 25 
481 głosów. Pomimo, 
że uzyskała najwyższą 
ilość głosów, to mandatu 
nie otrzymała.

WYWIADY Z CIEKAWYMI LUDŹMI
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Wiemy, że p. Zofia Ratuszyńska była zaangażowana 
też w sprawy zwoleńskiej Służby Zdrowia. Pamiętam 
p. Zofię ze spotkań Fundacji Lokalnej Służby Zdrowia, 
gdzie współpracowaliśmy. Była bardzo aktywna.

Tak, moja mama działała na rzecz Fundacji Rozwoju 
Lokalnej Służby Zdrowia, a będąc wiceprzewodniczącą 
Wojewódzkiej Rady Narodowej w Radomiu, przyczyniła 
się w decydującym stopniu do budowy Wojewódzkiego 
Szpitala w Radomiu (obecnie Mazowiecki Szpital Spe-
cjalistyczny na Jozefowie). 

No właśnie, znamy ją głównie z działalności w Zwo-
leniu, a przecież była bardzo aktywna w województwie 
Radomskim.

W tamtych czasach Radom był bardzo źle traktowany 
przez władze centralne za zdarzenia z 76 roku i między 
innymi nie były przydzielane etaty sędziowskie do sądu 
w Radomiu. Dzięki ostremu wystąpieniu mojej mamy na 
sesji Wojewódzkiej Rady Narodowej, na którą zaproszony 
został ówczesny minister sprawiedliwości, przeciwko po-
mijaniu Radomia w przyznawaniu etatów sędziowskich, 
w trybie pilnym przyznanych zostało dziesięć etatów sę-
dziowskich dla Radomia.

Pracowałam w zwo-
leńskim liceum z Pana 
rodzicami, więc wiem, 
że byli cenionymi peda-
gogami, ale też i działa-
czami społeczno-kultu-
ralnymi w środowisku 
zwoleńskim. Podej-
mowali wiele cennych 
inicjatyw, nie tylko 
w szkole, ale też i dla 
rozwoju naszego mia-
sta. Pamiętam z czasów 
wspólnej pracy, że Pana 
tata cytował poezję Ko-
chanowskiego w wielu 
różnych sytuacjach, nawet podczas wspólnego obiadu 
w stołówce szkolnej. To są takie bardzo miłe wspomnie-
nia, o których nie sposób nie powiedzieć przy tej okazji. 
Dla wielu mieszkańców Zwolenia Jan Kochanowski był 
i jest inspiracją do działalności kulturalno-oświatowej. 
Pana Tadeusz Ratuszyński był humanistą, uczył języka 
polskiego, pisał wiersze i malował, nawiązując do jego 
twórczości. Do dzisiejszego dnia pozostał namalowa-
ny przez pana Tadeusza na jednej ze ścian korytarza 
liceum portret Jana Kochanowskiego. Malował obra-
zy, niektórzy mieszkańcy Zwolenia są w posiadaniu 
jego prac. Zajmował się także grafiką, zaprojektował 
wiele okładek i logo Towarzystwa Miłośników Miasta 
Zwolenia, które jest zamieszczane na okładkach Głosu 
Zwoleńskiego. Tworzył też z młodzieżą sztuki teatral-
ne. Pan i Pana brat z pewnością byli wychowywani 
w atmosferze ciągłej aktywności społecznej rodziców. 

Czy miało to jakiś znaczący wpływ na Wasze przyszłe 
życie? Jakie najważniejsze wartości, Pana zdaniem 
przekazali Wam rodzice? 

Rodzice byli ciągle zajęci pracą z młodzieżą, pracą 
społeczną, ale przekazali nam, że są pewne wartości, które 
należy pielęgnować i kierować się nimi w życiu. Byli-
śmy wychowani w duchu patriotyzmu, postępu, rozwoju 
intelektualnego i kulturalnego. Mój dziadek Franciszek 
Ratuszyński walczył w obronie Lwowa i Przemyśla, za co 
miedzy innymi został odznaczony przez Prezydenta Lecha 
Wałęsę. W naszym domu; kultura, sztuka, nauka, czytanie 
książek, muzyka, poezja, malarstwo, były wszechobecne. 
Przebywaliśmy w atmosferze kreatywności. Wartości te 
były nam przekazywane nie tylko przez naszych rodziców, 
ale także poprzez częste kontakty z innymi nauczyciela-
mi naszego liceum, a także z innych zwoleńskich szkół. 
Rodzice mieli na co dzień szerokie kontakty z ludźmi 
nauki, sztuki, którzy byli wyjątkowi i mieli także na nas 
duży wpływ. 

Jaki był wpływ Waszych rodziców na Wasze przy-
szłe życie?

Rodzice zadbali o nasze wyksztalcenie i o to, żeby 
w życiu kierować się wartościami. 

Jest taka fotografia, udostępniona przez p. Martę 
- Pana córkę na Facebooku - Klimaty Zwolenia - na 
której widać Pana z bratem i Waszym ojcem przy ze-
garze słonecznym (fot. poniżej). Proszę nam przybliżyć 
okoliczności powstania zamysłu zwoleńskiego zegara. 

Pomysłodawcą budowy zegara był mój tata. Ja przy-
gotowałem projekt zegara, natomiast formalności z usta-
leniem miejsca posadowienia zajął się tata. Przypomnieć 
należy, że w tamtych czasach nie było Internetu i dostęp 
do wiedzy na temat budowy zegarów słonecznych był 
dość utrudniony. Część budowlaną wykonał mój (wtedy 
przyszły) teść, Jerzy Pokorski, a my we trzech mu w tym 
pomagaliśmy. Zdjęcie, o którym mowa, wykonał teść 
i dlatego nie ma go na tym zdjęciu. Wszystkie prace wy-
konaliśmy oczywiście w czynie społecznym, a materiały 
do budowy zorganizował tata. 

31



Niewątpliwie ten zegar słoneczny jest jedną z atrak-
cji turystycznych naszego miasta. A to, że znajduje się 
obok pomnika Jana Kochanowskiego to z pewnością 
nie przypadek, chociażby ze względu na przytoczoną 
w tekście fraszkę poety. Czy były jeszcze jakieś inne 
powody ulokowania zegara w tym miejscu? 

Powodem było właśnie to, że znajduje się tu Pomnik 
Jana Kochanowskiego i jest to centralne miejsce miasta.

Zegary słoneczne pojawiały się w różnych miejscach, 
np. na ścianach budynków, ratusza, kościoła, ale też 
i na dachach no i oczywiście na ziemi. Kto wymyślił ze-
gar słoneczny i czy jest jakaś inna nazwa tego zegara?

Według mojej wiedzy, najstarszy egzemplarz zegara 
słonecznego odkryto w 2013 roku w Dolinie Królów 
w Egipcie. Według niektórych informacji być może tak-
że piramidy i inne budowle pełniły w Egipcie funkcje 
kalendarza i zegara słonecznego. 

Jak odczytywać zwoleński zegar słoneczny, bo cza-
sami ludzie pytają o to?

Zegar słoneczny ma prostą konstrukcję, co jest jego 
zaletą. Wadą natomiast jest to, że godzinę można odczytać 
tylko w dzień słoneczny i oczywiście nie działa w nocy. 
Słońce, zmieniając swoje położenie, „napędza” zegar sło-
neczny. Cień wskazówki zmienia swoją długość i położe-
nie razem z ruchem Słońca. Godzinę możemy odczytać 
dzięki zamieszczonym cyfrom na tarczy zegara. Jednak 
zauważyłem, że aktualnie cyfry są w nieprawidłowych 
miejscach i trzeba to poprawić. 

Wiemy, że zegary słoneczne były zawsze i są nadal 
bardzo popularne. Znamy zegary w różnych miastach 
Polski, ale też i świata. W samym tylko Krakowie jest 
ich obecnie 25. 

Zegary słoneczne znajdują się, jak pani wcześniej 
wspominała, w Muzeum im. Przypkowskich w Jędrzejo-
wie, które specjalizuje się głównie w prezentacji zegarów 
słonecznych i przyrządów astronomicznych. Być może 
jednym z powodów, że tata pomyślał o zbudowaniu tego 
zegara w Zwoleniu był fakt, że ja się urodziłem w Jędrze-
jowie i wielokrotnie w tym muzeum razem bywaliśmy. 

A co z tą dokładnością zegara słonecznego, bo z pew-
nością dokładniejszy jest zegar cyfrowy. Czy zegary 
słoneczne, według Pana, spełniają dzisiaj swoją rolę?

To oczywiste, że zegar słoneczny nie jest tak dokładny, 
jak współczesne zegary, ale jest bardzo fascynujący jako 
wymysł człowieka w rozwoju ludzkości. Zegar słoneczny, 
jak nazwa wskazuje, jest kojarzony z dużą energią, opty-
mizmem, ciepłem, ale także może być kojarzony z tym, 
że równowaga i porządek w przyrodzie są zachowane 
i po nocy zawsze będzie dzień, a po „złej chwili, piękny 
dzień przychodzi”. 

Czym się Pan zajmuje obecnie i jakie są Pana za-
interesowania?

Doczekałem już wieku emerytalnego, ale nadal jestem 
aktywny zawodowo i społecznie. Aktualnie jestem człon-
kiem zarządu Spółdzielni Mieszkaniowej Południe im. 
Jana Kochanowskiego w Radomiu. Jak widać w moim 
życiu wszystko się kręci wokół Jana. W wolnych chwilach 
dużo czytam i gram na akordeonie i na gitarze. 

Czy Pana związki z naszym miastem skończyły się 
z chwilą wyjazdu ze Zwolenia?

Zwoleń traktuję jako moje miejsce na świecie. Tutaj 
w młodości zawiązały się moje życiowe przyjaźnie, które 
trwają do dziś, a przede wszystkim tutaj, już we wczesnej 
młodości poznałem moją przyszłą żonę, Teresę. W Zwo-
leniu jestem nadal dość regularnie. Często odwiedzam 
znajomych i przyjaciół z lat młodości. 

Jakie inne wspomnienia przywołuje Pan związane 
z naszym miastem? Jak z perspektywy lat ocenia Pan 
tamten czas i czas dzisiejszy? Ma Pana tu bliskich 
znajomych, koleżanki, kolegów. Czy pamięta Pan ja-
kieś ciekawe zdarzenie, osoby, miejsce z lat minionych 
w których Pan uczestniczył?

Do najważniejszych dla mnie przeżyć, związanych 
ze Zwoleniem, zaliczam zdecydowanie lata wspólnego 
grania i tworzenia w zespole big beatowym „Trytony”, 
który założyliśmy przy pomocy wyjątkowego nauczycie-
la, Tadeusza Krekory, razem z Andrzejem Jagodzińskim 
i Wiesławem Mordzińskim. Tworzyliśmy własną muzy-
kę, występowaliśmy w Zwoleniu. Powstały bardzo silne 
więzi i przyjaźń, która trwa do dzisiaj. Nadal spotykamy 
się i razem muzykujemy, także z naszym ówczesnym na-
uczycielem, a obecnie przyjacielem, Tadeuszem Krekorą. 
Na koncertach Andrzeja Jagodzińskiego, który został mu-
zykiem światowej sławy, staramy się być zawsze obecni. 
Tak było 13 czerwca 2021 roku w Zwoleniu.

Od wielu lat, raz w roku - w środku lata - mamy zwy-
czaj spotkania się z przyjaciółmi na Ziemi Zwoleńskiej 
na kameralnych, prywatnych koncertach znakomitych 
muzyków. 
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Nie tak dawno, na jednym z koncertów Andrzeja 
Jagodzińskiego w kinie Świt poznałam Pana córkę 
Martę. Zauważyłam Jej energię w czasie rozmowy 
i zaangażowanie w sprawy naszego regionu.

Moja córka Marta, waleczność i odwagę w realiza-
cji spraw społecznych najwyższej wagi, odziedziczyła 
z pewnością po swojej babci Zofii. W Radomiu zaczyna 
być już z tego znana, że potrafi uparcie i skutecznie rea-
lizować swoje cele. Od dłuższego czasu zabiega o pod-
niesienie statusu Radomia do miasta wojewódzkiego, jak 
też od prawie 3 lat „walczy” o naprawę opieki zdrowot-
nej w szpitalach radomskich. Jest założycielką fundacji 
Zdrowie i Życie Pacjentów im. Teresy Ratuszyńskiej, 
działa na rzecz budowy wioski hospicyjnej w pobliżu 
Radomia. Widać więc, że babcia miała i nadal ma na 
nią pozytywny wpływ.

Zbliża się 600 lecie naszego miasta, może ma Pan 
jakieś pomysły, sugestie, propozycje w związku z tą 
rocznicą?

Zwoleń jest pięknym, czystym i zadbanym miastem, 
co jest niewątpliwie jego wielkim atutem. Ale tym, co 
je szczególnie wyróżnia jest jego związek i pobliskiej 
Sycyny i Czarnolasu z Janem Kochanowskim. Uważam, 
że władze miasta powinny zadbać o stworzenie strategii 
wyeksponowania tego związku i propagowania wyjątko-
wej twórczości naszego poety.

Wielkimi krokami zbliża się koniec roku, zatem 
poruszony przez nas temat zegara można uznać za 
bardzo aktualny. Czas wspomnień… powrót do prze-
szłości i obecny czas, w którym żyjemy. Życzymy Panu 
zdrowia i sukcesów w życiu osobistym i zawodowym. 

Za rozmowę dziękują Ewa i Waldemar Gołdzińscy

WYWIAD ZE STAROSTĄ 
ZWOLEŃSKIM

że sieć dróg jest jak układ krwionośny człowieka - musi 
być kompletna, aby region mógł się rozwijać. W ciągu 
całej kadencji przebudowaliśmy łącznie 49 kilometrów 
dróg, na co przeznaczyliśmy blisko 57 milionów złotych.

Kolejnym kluczowym obszarem naszych działań były 
inwestycje w służbę zdrowia, które również uważam za 
niezwykle istotne. Przebudowaliśmy szpital i wyposaży-
liśmy go, jak też poradnie specjalistyczne w najnowo-
cześniejszy sprzęt. Przenieśliśmy poradnię ortopedyczną 
i pogotowie ratunkowe do przebudowanych i wyremon-
towanych pomieszczeń w miejskim szpitalu, w pobliżu 
pracowni RTG, co znacząco poprawiło komfort zarówno 
dla pacjentów, jak i personelu. Dodatkowo, zakupiliśmy 
nowy ambulans i stworzyliśmy nowoczesny oddział reha-
bilitacji w lepszej lokalizacji. Na te cele przeznaczyliśmy 
niemal 11 milionów złotych.

Ale istotne były również zadania w obszarze oświaty. 
Wybudowaliśmy kompleksy sportowo-rekreacyjne przy 
szkołach ponadpodstawowych, przeprowadziliśmy ter-
momodernizację sali gimnastycznej przy ZSRT w Zwo-
leniu, zmodernizowaliśmy pracownię informatyczną w 
ZSRT i sanitariaty w zwoleńskim liceum, a także oświet-
lenie w hali sportowej ZSRT. Doposażaliśmy też szkoły 
w sprzęt komputerowy. Łącznie na te i inne zadania z tego 
zakresu przeznaczyliśmy 2,7 miliona złotych. 

Wśród pozostałych podejmowanych przez powiat dzia-
łań można wymienić kompleksową termomodernizację 
budynku Starostwa Powiatowego, modernizację central-
nego ogrzewania i likwidację barier architektonicznych w 
budynku Powiatowego Urzędu Pracy, zakup mikrobusu 
do przewozu osób z niepełnosprawnością itd. Te i inne 
inwestycje kosztowały łącznie 4,3 miliony złotych. 

Poprzez te działania angażujemy się w poprawę jako-
ści życia mieszkańców powiatu na każdym z obszarów. 
Stawiamy na sukcesywne dążenie do ciągłego rozwoju 
regionu, zarówno pod kątem infrastruktury, jak i dostępu 
do wysokiej jakości usług medycznych.

Pięć lat na czele powiatu zwoleńskiego – starosta 
Stefan Bernaciak o osiągnięciach i planach

Pyt.Redakcja: Mija pięć lat od rozpoczęcia kadencji 
starosty w samorządzie powiatowym. Jakie zadania 
zrealizowane przez samorząd uważa Pan za najistot-
niejsze?

Trudno mówić o najistotniejszych zadaniach, ponieważ 
każde jest istotne dla danej grupy społecznej. Najwięk-
szym w ciągu ostatnich pięciu lat z pewnością była rozbu-
dowa i modernizacja infrastruktury drogowej. Uważam, 
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Pyt. Redakcja: Które ze zrealizowanych zadań przy-
niosło Panu największą satysfakcję? 

Każde zrealizowane zadanie, nawet to najdrobniejsze, 
które dobrze służy mieszkańcom naszego powiatu, jest dla 
mnie źródłem ogromnej satysfakcji. Wszystkie projekty, 
niezależnie od ich skali, mają na celu poprawę jakości 
życia w naszym regionie. Kiedy widzę, jak zmiany, które 
wprowadzamy, realnie wpływają na dobrostan społeczno-
ści, czuję się spełniony jako starosta. Nawet najmniejsze 
zadania, takie jak drobne remonty dróg, instalacja nowego 
oświetlenia w hali sportowej, czy poprawa infrastruktury 
lokalnej, mają duże znaczenie dla mieszkańców, dlatego 
też są dla mnie źródłem satysfakcji. 

Ogromną satysfakcję daje też zwieńczenie naszych wy-
siłków pozyskiwanymi dofinansowaniami zewnętrznymi. 
W obecnej kadencji udało nam się ściągnąć do powiatu 
łącznie blisko 35 milionów złotych. To ogromna kwota, 
która pozwoliła na realizację szeregu ważnych dla miesz-
kańców inwestycji. 

Pyt. Redakcja: Co było najtrudniejsze w realizacji 
podczas obecnej kadencji?

W trakcie obecnej kadencji samorządu powiatu zwoleń-
skiego napotkaliśmy wiele wyzwań i trudnych momentów 
w realizacji bieżących zadań. Jednak dzięki współpra-
cy z wysoce przeszkoloną i kompetentną kadrą, z którą 
mam przyjemność pracować, udało nam się skutecznie 
przezwyciężać każdą napotkaną trudność. Nasz zespół 
wykazał się znakomitą zdolnością do adaptacji i efek-
tywnego rozwiązywania problemów, co było kluczowe 
w naszych działaniach.

Jednakże, prawdziwym wyzwaniem, z którym musieli-
śmy się mierzyć, było podejmowanie decyzji dotyczących 
priorytetów inwestycyjnych. Stojąc przed dylematem, 
które zadania należy zrealizować w pierwszej kolejności, 
zawsze mieliśmy na uwadze zróżnicowane oczekiwania 
mieszkańców naszego powiatu. Niektórzy domagali się 
natychmiastowych działań w zakresie drogownictwa, inni 
natomiast priorytetowo traktowali inwestycje w obszarze 
służby zdrowia czy rozbudowy infrastruktury oświatowej 
lub sportowej. To wyważenie i określenie, co jest najpil-
niejszą potrzebą społeczności, było dla nas największym 
wyzwaniem. Każda taka decyzja wymagała głębokiej ana-
lizy, uwzględnienia wielu czynników oraz zrównoważenia 
różnych interesów. To proces, który wymaga nie tylko 
strategicznego myślenia, ale też empatii i zrozumienia 
dla potrzeb wszystkich mieszkańców. 

Pyt. Redakcja: Jak układa się Panu współpraca 
z Radą Powiatu?

Współpraca z Radą Powiatu zwoleńskiego układa się 
dobrze, co jest kluczowym elementem naszej skutecz-
nej pracy na rzecz mieszkańców. Istotnym aspektem jest 
wzajemne zrozumienie i szacunek między mną a człon-
kami Rady. Staramy się wspólnie pracować w atmosferze 
otwartości i dialogu, co przekłada się na efektywność 

naszych działań. Rada reprezentuje różnorodne poglądy 
i doświadczenia, co jest cenne w procesie decyzyjnym. 
Różnorodność perspektyw pozwala na głębszą analizę róż-
nych kwestii i prowadzi do podejmowania wyważonych 
i przemyślanych decyzji. Otwarta komunikacja pozwala 
na szybsze rozwiązywanie problemów i efektywniejsze 
planowanie strategii rozwoju powiatu. Wszyscy doskonale 
rozumiemy, że pracujemy razem dla dobra społeczności.

Pyt. Redakcja: Na jakim przedsięwzięciu zależało 
samorządowi powiatowemu, którego jednak nie udało 
się zrealizować?

Bardzo zależało nam na realizacji zadania polegają-
cego na rozbudowie i przebudowie budynku po starej 
komendy powiatowej policji, do którego zamierzaliśmy 
przenieść poszczególne wydziały Starostwa Powiatowego. 
Ich obecna lokalizacja nie jest dla mieszkańców komfor-
towa, ponieważ rozrzucone są w dwóch częściach mia-
sta. Centralizacja zdecydowanie poprawiłoby dostępność 
mieszkańców do tych referatów. Staraliśmy się bardzo 
o duże dofinansowanie na ten cel, ale niestety, tym razem 
nie udało się go pozyskać. Nie rezygnujemy jednak z tego 
pomysłu. Zadanie, może wolniej, ale będzie realizowane.

Pyt. Redakcja: Czy środki z budżetu państwa są 
wystarczające na realizację zadań zleconych?

W kwestii finansowania zadań zleconych przez budżet 
państwa, niestety muszę stwierdzić, że środki te są stosun-
kowo małe. Samorząd powiatu zwoleńskiego, podobnie 
jak inne samorządy, stoi przed wyzwaniem zapewnienia 
rozwoju infrastruktury i usług na poziomie odpowiada-
jącym oczekiwaniom mieszkańców. Wymaga to inwe-
stycji, które wykraczają poza zakres zadań zleconych, 
lecz są niezbędne dla zapewnienia odpowiedniej jakości 
życia w powiecie. To powoduje, że musimy naprawdę 
mocno starać się, aby spiąć budżet w taki sposób, żeby 
wystarczyło zarówno na realizację zadań zleconych, jak 
i zaspokojenie podstawowych potrzeb mieszkańców.

Pyt. Redakcja: Jakie oczekiwania ma samorząd po-
wiatowy wobec władzy państwowej? Co należałoby 
poprawić, na co zwrócić uwagę dla lepszej realizacji 
zadań samorządowych?

Samorząd powiatu zwoleńskiego, podobnie jak inne 
samorządy w Polsce, ma konkretne oczekiwania wobec 
władzy państwowej, które dotyczą głównie dwóch klu-
czowych kwestii: odpowiedniego finansowania usług me-
dycznych oraz ochrony środowiska poprzez tak zwaną 
ustawę antyodorową. 

W zakresie finansowania usług medycznych, nasze 
oczekiwania koncentrują się na potrzebie systemowo 
- ustawowych rozwiązań, które umożliwią kierowanie 
większych środków do służby zdrowia. Dlatego propo-
nujemy:
▪  przeznaczać 10% PKB na służbę zdrowia (na zachodzie 

jest to od 10% do 14%),
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▪  stworzyć dwa, trzy fundusze ubezpieczeniowe konku-
rujące ze sobą,

▪  wprowadzić siatkę płac dla lekarzy i personelu medycz-
nego gminnego, powiatowego, wojewódzkiego i szpitali 
klinicznych,

▪  zgromadzone, a niewykorzystane fundusze składkowe 
powinny być dziedziczone,

▪  za usługę medyczną powinniśmy płacić kartą płatniczą 
powiązaną z kontem pacjenta,

▪  należy wprowadzić do szkół podstawowych i średnich 
przedmiot „pierwsza pomoc medyczna”.
Ogólnie należałoby też przejrzeć ustawodawstwo za-

chodnie i to, co dobre i sprawdzone przejąć na nasz grunt.
Obecnie samorządy często borykają się z niedostatecz-

nymi finansami na utrzymanie i rozwój infrastruktury me-
dycznej, co obejmuje zarówno szpitale, jak i przychodnie 
czy inne placówki zdrowotne. Rosnące koszty utrzymania 
i inwestycji w sprzęt medyczny, a także potrzeba zatrud-
nienia wysoko kwalifikowanego personelu medycznego 
są wyzwaniem, które przekracza możliwości finansowe 
wielu samorządów. Dlatego oczekujemy od władz pań-
stwowych systemowych rozwiązań, które zapewnią sta-
bilne i adekwatne do potrzeb finansowanie służby zdrowia 
na poziomie lokalnym.

Drugą kwestią, na którą zwracamy uwagę, jest potrzeba 
uchwalenia tak zwanej ustawy antyodorowej. Byłaby ona 
istotnym narzędziem umożliwiającym samorządom sku-
teczniejszą ochronę mieszkańców przed uciążliwościami 
związanymi z nieprzyjemnymi zapachami, szczególnie 
w obszarach, gdzie próbuje się lokalizować fermy prze-
mysłowe drobiu. Obecny stan prawny nie zawsze pozwala 
samorządom na efektywne interweniowanie w tej materii, 
co wpływa negatywnie na jakość życia mieszkańców. 
Właściwa ustawa odpowiadająca realiom pozwoliłaby na 
wprowadzenie bardziej rygorystycznych regulacji i kon-
troli, co z kolei przyczyniłoby się do poprawy warunków 
życia i zdrowia publicznego.

Pyt.Redakcja: Powiat zwoleński to ziemia Jana Ko-
chanowskiego. Co udało się, a czego jeszcze nie zreali-
zowano dla poprawy infrastruktury i podniesienia po-
ziomu usług w zakresie kultury i turystyki związanych 
z mistrzem doby renesansu Janem Kochanowskim?

Jednym z istotnych działań w zakresie poprawy infra-
struktury i podniesienia poziomu usług w tym zakresie 
była przebudowa drogi powiatowej nr 4506W o długości 
5,470 km w miejscowościach: Czarnolas, Piątków i Bier-
dzież na trasie Zwoleń-Sarnów, prowadzącej do Muzeum 
Jana Kochanowskiego w Czarnolesie. Zakres prac objął 
poszerzenie jezdni, wzmocnienie jej nawierzchni i budowę 
utwardzonych poboczy. Powstały też zatoki postojowe, 
perony przystankowe, wyznaczone przejścia dla pieszych 
oraz chodniki. Przebudowane zostały skrzyżowania z dro-
gami powiatowymi i gminnymi, a także zjazdy do posesji 
i pól. Koszt inwestycji wyniósł prawie 8,5 miliona złotych, 
a pozyskane dofinansowanie z dwóch źródeł to blisko 7, 
5 miliona złotych. 

Kolejnym działaniem w tym zakresie było podpisanie 
umowy dzierżawy nieruchomości nr 161/38 w Sycynie-
-Kolonii. Dzierżawcą jest firma GME Restauracje z War-
szawy, której przedstawiciele mają doskonały pomysł 
na ożywienie tego miejsca. Stare, od dawna nieużywane 
i mocno zniszczone zabudowania zyskują nowy blask, 
mieszkańcy ciekawą przestrzeń do spotkań, a odwiedza-
jący Ojczyste Gniazdo Jana Kochanowskiego atrakcyjny 
produkt turystyczny. Powstaje tu Browar Rzemieślniczy 
o charakterze lokalnym, który będzie powrotem do historii 
tego miejsca z XIX wieku, kiedy funkcjonował tu zarówno 
browar, jak i karczma. Chcielibyśmy również zagospoda-
rować zabytkową wiatę znajdującą się w parku w Sycynie, 
co wspaniale dopełniłoby tę inwestycję.

Wywiad przeprowadziła 
Przewodnicząca Zarządu TMMZ

Bogusława Jaworska

ORGANIZACJE POZARZĄDOWE
ENEA ORLĘTA ZWOLEŃ – 
PIŁKA RĘCZNA

Po niezbyt udanym sezonie rozgrywkowym 2022/2023, 
kiedy to zespół Enea Orlęta Zwoleń zajął w rozgrywkach 
I Ligi Regionalnej zaledwie 6 pozycję, Zarząd Klubu pod-
jął szereg decyzji, które miały zapewnić lepszy wynik 
sportowy.

Budowę zespołu powierzono doświadczonemu trene-
rowi – Karol Drabik, bo o nim mowa, szybko znalazł 
wspólny język z drużyną i przystąpił do ciężkich trenin-
gów. Zespół wzmocniony nowymi zawodnikami, między 
innymi Emil Wiejak, Kacper Czopek czy Daniel Stępień 
osiągał dobre rezultaty w meczach sparingowych, pokonu-

jąc AZS UMCS Lublin, KSZO Ostrowiec Świętokrzyski, 
KSSPR Końskie. Rozgrywki ligowe zainaugurowaliśmy 
zwycięstwem z AZS AWF Warszawa 43-25, następnie 
pokonaliśmy SBR Bank Nowe Piekuty 27-26, Wisłę 
II Płock 43-32, Piotrkowianina Piotrków Trybunalski  
34-24, Pabiks Pabianice 32-26 oraz AZS Uniwersytet 
Warszawski 33-29. W tabeli, bez straty punktu zajmujemy 
pierwsze miejsce. Przed nami jeszcze daleka droga i wiele 
ciekawych spotkań, które mamy nadzieję rozstrzygniemy 
na swoją korzyść. 

Ale Enea Orlęta Zwoleń to nie tylko zespół pierwszo-
ligowy, to prawie 170 zawodników i zawodniczek rywa-
lizujących w 6 kategoriach wiekowych. Nasza młodzież 
w meczach ligowych z rówieśnikami osiąga bardzo dobre 
rezultaty, kilkoro z nich jest reprezentantami Mazowsza. 
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Klub uzyskał w ostatnim okresie duże wsparcie z pro-
gramów, takich jak Prozdrowotne półkolonie sportowe 
(organizator Zarząd Główny AZS), Zręczne Asy w ramach 
Budżetu Obywatelskiego Mazowsza (Urząd Marszałkow-
ski w Warszawie), Dobra Drużyna PZU, czy też Mikro 
Granty Sportowe (Fundacja Orły Sportu) – dzięki temu 
możemy organizować wiele sportowych aktywności dla 
dzieci i młodzieży oraz uczestniczyć w turniejach sporto-
wych – dobre występy na turnieju w czeskim Brnie oraz 
w Międzynarodowym Turnieju Wrocław Handball Cup.

W planach na najbliższy okres mamy organizację mię-
dzy innymi Turnieju Kadr Wojewódzkich w kategorii 
młodzik (w ramach przygotowań do Ogólnopolskiej Olim-
piady Młodzieży) oraz II Międzynarodowego Turnieju 
Piłki Ręcznej Zwoleń Handball Cup, w którym weźmie 
udział ponad 500 uczestników.

Nasze działania wspiera Gmina Zwoleń, Gmina Tczów, 
Starostwo Powiatowe w Zwoleniu. Sponsorem tytular-
nym klubu jest lider branży elektroenergetycznej – firma 
ENEA. Pomagają nam również firmy: Lobo, Korporacja 
Budowlana Darco, W.P. Investbud, Skład Budowlany Ko-
walczyk, Promebel S.C., Metrol, Nati Transport, Rozma-
ryn, Quatro, Krawiec traktor Exodus, Skoczek i Browar 
Maryensztadt.

Grzegorz Młyński

MIEJSKI KLUB SPORTOWY 
ZWOLENIANKA
I drużyna 

I drużyna przygotowania do nowego sezonu rozpoczę-
ła w Lipcu. Rozegrała dużo dobrych sparingów, pojawili 
się nowi zawodnicy co przełożyło się na formę ligową. 
Do końca października piłkarze rozegrali 11 spotkań, z tego 
10 wygrywając i tylko jeden remisując. Nasza drużyna jest 
na pierwszym miejscu i jest na dobrej drodze aby zostać 
mistrzem jesienni. W listopadzie do rozegrania zostały dwa 
mecze: 5 Listopada w Zwoleniu z Gryfią Mirów i 11 li-
stopada z wiceliderem na ich terenie Młodzikiem Radom.
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II drużyna 

PO 3 letniej przerwie znów do rozgrywek zgłoszona 
została II drużyna seniorów. Na pierwsze treningi zgłosiło 
się bardzo dużo osób. Składa się ona głównie z zawod-
ników, którzy wcześniej grali w grupach młodzieżowych 
Zwolenianki. Przystąpili oni do rozgrywek w Klasie B. 
Zakończyli już rundę jesienną 29 października niestety 
przegrywając mecz z Wisłą Solec 2:3. Po 11 kolejkach 
podopieczni Trenera Marcina Guza plasują się na 7 po-
zycji w 12 zespołowej stawce, na co składa się: 4 zwy-
cięstwa, 2 remisy i 5 porażek. 

Junior Młodszy 

Chłopcy z rocznika 2008 i 2009 rywalizują na pozio-
mie I Ligi Okręgowej B1 Junior Młodszy. Gdzie do tej 
pory rozegrali 10 spotkań. 4 wygrali 6 przegrali co dało 
4 miejsce w tabeli. Do rozegrania zostało jeszcze dwa 
mecze z Energią Kozienice i AS Radomiakiem. 

Trampakrz Młodszy 

Podopieczni Trenera Krzysztofa Oczkowskiego to 
nowa drużyna złożona z chłopców z rocznika 2011, któ-
rzy wcześniej grali w swoim roczniku i 2010. Grają oni 
na poziomie II Ligi Okręgowej. Jest Jednak widać różnicę 
warunków fizycznych. W 11 spotkaniach udało wygrać się 
3 razy a 8 zawodnicy musieli uznać wyższość rywala. Do 
rozegrania został jeden mecz z Drogowcem Jedlińsk. Cała 
ta runda to dobra lekcja, która zaprocentuje w przyszłości.

Młodzik Młodszy 

Pierwszy sezon na tzw. 9 w Polsce rozgrywa rocznik 
2012. Nie jest to jednak pierwszy sezon dla chłopców 
z rocznika 2012 naszego klubu, którzy wcześniej grali ze 
starszymi kolegami w lidze rocznika 2011. Wyniesione 
doświadczenie przynosi efekty i po 12 meczach znaj-
dują się na 2 pozycji. Strzelają dużo bramek bo aż 101, 
a do rozegrania jeszcze dwa mecze z Makowem i Energią 
Kozienice. Zawodnicy Trenera Dawid Magierka to jedy-
ny zespół, który wygrał z Liderem Młodzikiem Radom. 
Chłopcy są na dobrej drodze aby poziomie rywalizować 
w lidze z najlepszymi w okręgu Radomskim.
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Orlik Młodszy 

Orlik Młodszy czyli chłopcy z rocznika 2014, których 
trenerem jest Łukasz Furga również rywalizują w lidze, 
w której klasyfikacja nie jest prowadzona. Liczy się roz-
wój i dobra zabawa. Zawodnicy tworzą fajne akcje, strze-
lają bramki i wygrywają mecze. Ponadto jeżdżą na turniej 
w których zajmują wysokie miejsca.

Żak Starszy 

Podobnie jak ich starsi koledzy w swojej lidze mecze 
rozgrywają zawodnicy i zawodniczki z rocznika 2015. 
W tej kategorii wiekowej klasyfikacja nie jest również pro-
wadzona. Trener dba o to aby każdy zawodnik zagrał dużą 
ilość minut, dlatego oprócz Ligi drużyna wzięła udział 
w wielu turniejach m.in. w cyklu O Puchar Wiosny, gdzie 
jeden z turniejów został rozegrany w naszym mieście czy 
O puchar Jesieni . 

Grupy naborowe 

Do naszego klubu można dołączyć zawsze. Mamy 
również grupy, które nie biorą udziału w ligach. Są ta 
zawodnicy, którzy niedawno dołączyli lub najmłodsi czy-
li zawodnicy i zawodniczki z rocznika 2016 i młodsi. 
Treningi te prowadzą trenerzy Igor Piskorz i Zbigniew 
Lewandowski, jest na nich bardzo dobra atmosfera.

Marek Oczkowski

WAŻNE WYDARZENIA 
W ZWIĄZKU EMERYTÓW

„Powitanie lata” to kolejne spotkanie integracyjne 
zwoleńskich emerytów, które miało miejsce w Osuchowie 
nad rzeką Iłżanką w dniu 5 lipca 2023 r. Wspomnienia 
dawnych zwyczajów i ceremonii były miłym powodem do 
zabawy na świeżym powietrzu. Ukoronowaniem imprezy 
był obrzęd związany z puszczaniem wianków w nurt rzeki 

Iłżanki. Panie ubrane w białe suknie, z wieńcami z ży-
wych kwiatów i ziół na głowach, tańczyły i śpiewały przy 
ognisku, a reszta biesiadników ochoczo im wtórowała 
prowadząc orszak ku rzece. Urocze „boginki” wrzucały do 
wody wianki z zapalonymi świecami aby wraz z prądem 
odpłynęły wszystkie kłopoty i zmartwienia.

Spotkanie było również okazją do rozpoczęcia kam-
panii sprawozdawczo-wyborczej w związku ze zbliża-
jącą się nową kadencją i wyborami do władz w naszym  
O/Rejonowym.

38



31 sierpnia 2023 roku w lokalu Domu Kultury odby-
ło się Walne Zebranie Sprawozdawczo-Wyborcze PZE-
RiI O/Rejonowego w Zwoleniu. Ponad 50% frekwencja 
(obecnych 112 członków) pozwoliła aby zebranie odbyło 
się w pierwszym terminie. Zaszczytem była obecność 
zwoleńskich władz samorządowych na czele ze Starostą 
Zwoleńskim Stefanem Bernaciakiem, Burmistrzem Zwo-
lenia Arkadiuszem Sulimą i Zastępcą Burmistrza Grze-
gorzem Molendowskim. Wśród zaproszonych obecny był 
również Włodzimierz Kabus – były Zastępca Burmistrza, 
sympatyk Związku oraz Przewodniczący O/Okręgowego 
Związku Emerytów Ryszard Gębski i Członek Zarządu 
Andrzej Domański. Po wysłuchaniu sprawozdań przedsta-
wionych przez członków zarządu głos zabrali zaproszeni 
goście. W swoich wypowiedziach podkreślali zaanga-
żowanie zarządu oraz aktywność członków Związku.  
Życzyli seniorom dużo zdrowia i nieustającego zapału do 
działalności w kolejnej kadencji.

W drugiej części zebrania pod przewodnictwem Alicji 
Sułowskiej przeprowadzono wybory do władz Związku 
Emerytów O/Rejonowego w Zwoleniu na kolejną 5-letnią 
kadencję. W głosowaniu jawnym wybrano 7-osobowy 
zarząd na czele z Przewodniczącą Barbarą Libiszewską, 
która będzie pełnić tę funkcję po raz kolejny. Zastępcą 
przewodniczącej został Józef Pawelec. Trzyosobowej 
Komisji Rewizyjnej przewodniczyć będzie Teresa Pluta. 
Zebranie zakończono podjęciem uchwały programowej 
wytyczającej kierunki działania na kolejne 5 lat. Nie za-
brakło też gratulacji i podziękowań.

Tuż po wyborach 57 osobowa grupa seniorów wy-
ruszyła na 5-dniową wycieczkę w polskie góry Tatry 
(5-11.09.2023 r.) Super pogoda i wspaniałe warunki 
w Ośrodku „Stasinda” w Bukowinie Tatrzańskiej sprzyjały 
seniorom w tej wyprawie. O fantastyczny klimat uczest-
ników wycieczki zadbał też przewodnik Jerzy Gąsienica, 
który przez dwa dni oprowadzał nas po górskich szlakach. 
Wśród atrakcji był również przejazd wyciągiem na Guba-
łówkę oraz termy w Bukowinie, a także spotkanie w Izbie 
Regionalnej w Murzasichlu. 

Pobyt w Ośrodku zakończyliśmy biesiadą przy ognisku 
z kapelą góralską, z regionalnymi potrawami i nalew-
ką wiśniówki serwowaną przez właścicielkę „Stasindy” 
Panią Zofię. Piąty, ostatni dzień przeznaczony został na 
zwiedzanie Kopalni Soli w Wieliczce i powrót do Zwo-
lenia. Miłe wrażenia, przygody i niespodzianki pozostaną 
w naszych wspomnieniach.

39



Organizatorem wycieczki była Alicja Sułowska i Józef 
Pawelec.

A.J.Sułowska

SENIORZY W GÓRACH
Co najmniej raz w roku członkowie Zwoleńskiego Uni-

wersytetu Seniora liczną grupą zwiedzają naszą ukochaną 
Polskę. Tym razem postanowiliśmy pojechać w Beskid 
Żywiecki i Cieszyński. Organizatorami wycieczki były 
Stasia Szpilska i Basia Biskupska. Podczas czterodnio-
wego pobytu zwiedziliśmy BIELSKO BIAŁA zwaną 
„Małym Wiedniemˮ, (piękne kamienice na Rynku, Ka-
tedra oraz Syjon - centrum ewangelickie). Bielsko prawa 
miejskie otrzymało w XIII wieku (jako ośrodek sukienni-
ctwa), Biała w 1723 r. a połączenie administracyjne tych 
dwóch jednostek nastąpiło 1951 r. Przejechaliśmy kolejką 
gondolową na Szyndzielnię, zwiedziliśmy wybudowane 
pod koniec XIX wieku schronisko turystyczne a z wieży 
widokowej podziwialiśmy szczyty gór.

Pętlą beskidzką dotarliśmy do WISŁY a tam spacer 
deptakiem i Aleją Gwiazd Sportu, potem Muzeum Adama 
Małysza i Beskidzkie oraz skocznie im. Adama Małysza.

Kolejnego dnia w ISTEBNEJ zwiedzaliśmy urokliwa 
chatę Kowaluka a Jaśko okazał się niezrównany w obra-
zowych, humorystycznych opowieściach o mieszkańcach 
tych terenów.

Oczywiście byliśmy w KONIAKOWIE słynnym na 
całym świecie dzięki wyrabianym nieprawdopodobnie 
pięknym koronkom , które mogliśmy zobaczyć na własne 
oczy.

Warto było też zobaczyć zagrodę edukacyjną : Centrum 
Pasterstwa .

W drodze do Cieszyna zwiedziliśmy zamek w GRO-
DZISKU, który jest prywatną własnością Michała Bożka. 
W zamku zgromadzone są ogromne zbiory muzealne od 
okresu średniowiecza do współczesności. Dominują zbro-
je rycerskie, dzieła sztuki, meble, starodruki, militaria.

A w CIESZYNIE, którego początki datuje się na 
IX wiek- zwiedzamy Wzgórze Zamkowe z Wieżą Pia-
stowską, Rotundę SW. Mikołaja, Rynek, Ratusz - i przej-
ście na stronę Czechów.

W ostatnim dniu pojechaliśmy do Parku Ogrodów 
Pokazowych Kwapisa w GOCZAŁKOWICACH, które 
zrobiły na nas niebywałe wrażenie.

Na zakończenie bardzo udanej wycieczki - PSZCZY-
NA. Wokół okazałego zamku ma piękny Romantyczny 
Park . Zgromadzone tu zbiory wyposażenia komnat ksią-
żęcych i cesarskich zrobiły na wszystkich wrażenie! 
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Od ponad 15 lat uczestniczymy w 10 dniowych War-
sztatach Zdrowia w różnych malowniczych zakątkach 
Polski, które przy okazji korzystania z diety warzywno-
-owocowej - zwiedzamy!

Tym razem we wrześniu 36 grupa była w MUSZYNIE, 
która nas urzekła m.in. Ogrodami Biblijnymi, Parkiem 
Zdrojowym, Basztą i ruinami Zamku znajdującymi się na 
wzgórzu. Spacerowaliśmy zauroczeni pięknem Ogrodów 
Zmysłów i Ogrodów Magicznych, które są wizytówką 
Muszyny.

Dzień rozpoczynał się czterokilometrowym spacerem 
do źródełka wody mineralnej Grunwald a potem wspólne 
wyjścia turystyczne lub rozrywkowe.

Zażywaliśmy kąpieli we wspaniałych basenach ter-
malnych w Lipanach na Słowacji, gdzie woda ma bardzo 

dużą zawartość litu o zbawiennych właściwościowych na 
układ nerwowy. 

Na szlaku cerkwi odwiedziliśmy Powroźnik i Tylicz 
i tam obok Sanktuarium Matki Bożej Tylickiej chodzili-
śmy czytając przemyślenia życiowe i ewangeliczne, przy-
słowia, aforyzmy, cytaty na tablicach Dróżek Maryjnych 
i Golgoty.

Beskid Sądecki oglądaliśmy z Wierchomli, gdzie do-
tarliśmy koleją gondolową .

Byliśmy też w perle uzdrowisk polskich Krynicy Zdro-
ju. Na Górę Parkową dojechaliśmy kolejką a na Jaworzy-
nę Krynicką kolejką gondolową i skąd wspaniale widać 
Beskid.

Do zobaczenia podczas spotkań i wyjazdów. Zapra-
szamy! 

Barbara Gołda

GRUPA ROWEROWA ZWOLEŃ

Grupa Rowerowa Zwoleń w dniach 5-8.07.2023 roku 
ramach XVIII Ogólnopolska Pielgrzymka Rowerowa na 
Jasną Górę odbyła XII Pielgrzymce Grupy Rowerowej 
Zwoleń, a MPKS Zwoleń odbył IV Pielgrzymkę Rowe-
rową.

Gratulacje dla wszystkich za wytrwałość w dążeniu do 
celu. Gratulacje dla rowerzystów którzy po raz pierwszy 
podjęli się takiego pielgrzymowania, a w tym roku było 
kilka osób.

Grupy ze Zwolenia jechały dwie. W związku z tym 
można było wybrać czy chce się jechać trzy czy dwa dni. 
Wynika to z różne tempo jazdy i ilość przejeżdżanych 
w jednym dniu kilometrów. 

Grupę Rowerową Zwoleń poprowadziła na Jasną 
Górę Małgorzata Brzózek, a MPKS Zwoleń Mieczysław 
Chmielewski. Wszystkich pielgrzymów było ponad  
20 osób. Na Jasnej Górze grupy tworzyły jeden zwoleński 
zespół.

Serdecznie podziękowania dla Pana Burmistrza Arka-
diusza Sulimy za zasponsorowanie przez Urząd Miejski 
transportu z Częstochowy dla wszystkich Pielgrzymów.

zdjęcie Mieczysław Chmielewski
 foto. Mieczysław Chmielewski
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PODZIĘKOWANIA ZA WSPÓŁPRACĘ 
DLA PANI BOGUSŁAWY JAWORSKIEJ 
BYŁEJ BURMISTRZ ZWOLENIA 
TRZECH KOLEJNYCH KADENCJI 
2006-2018

Z dużym opóżnieniem, proszę o wybaczenie, pragnę 
podziękować Pani za współpracę z naszym Kołem, za ser-
ce, przyjażń, obecność. Doceniam i okazuję wdzięczność 
za spełnianie naszych potrzeb, za wsparcie w naszych 
sprawach organizacyjnych, zapewnienie transportu by-
śmy mogli uczestniczyć w uroczystościach patriotyczno-
-religijnych czy kulturalnych. Corocznie w drugą niedzie-
lę września odbywały się zjazdy wszystkich organizacji 
Mundurowych w tym Żołnierzy Armii Krajowej w Czę-
stochowie, gdzie również zapewniała nam Pani transport 
przez wiele lat. Przy różnych uroczystościach odczuwa-
liśmy miłą atmosferę , szacunek i atencję. Łączę wyrazy 
szacunku, życzę zdrowia, energii i entuzjazmu do dalszej 
pracy i działalności na rzecz naszych Mieszkańców.

Dziękuję również panu Janowi Nowakowskiemu wie-
loletniemu Sekretarzowi Miasta i Gminy Zwoleń za duży 
wkład, udział i wsparcie przy organizacji Uroczystości 
Rocznicowych przy Pomniku Rozstrzelanych Polaków, 
naszych Bohaterów z placówek w Janowcu, Grabowie 
i Zwoleniu. Pan Jan Nowakowski dbał by Uroczystości 
odbywały się sprawnie i należycie. Życząc zdrowia, ser-
decznie dziękuję za okazaną nam życzliwość.

Obecnym Władzom Miasta i Gminy panu Burmistrzowi 
Arkadiuszowi Sulimie, Sekretarzowi panu Mirosławowi 
Chołujowi, również przekazuję serdeczne podziękowania 
za ciągłość działań, szacunek przy organizacji uroczysto-
ści o których wspomniałam powyżej.

Z serca również dziękuję pani dyrektor Domu Kultury 
Annie Natalii Wieczerzyńskiej za wsparcie, życzliwość 
i zawsze dobre słowo za obecność podczas organizowa-
nych uroczystości patriotycznych. Była pani zawsze ser-
cem z nami.

Dziękuję bardzo za wieloletnią współpracę pani Elżbie-
cie Nowakowskiej byłej Dyrektor Muzeum Regionalnego 
w Zwoleniu za wiele lat dobrej współpracy dla dobra 
KOMBATANTÓW i dokumentowania naszych działań. 
Pani praca, życzliwość i oddanie sprawom patriotycznym 
są ogromne.

Dziękuję również bardzo Władzom Powiatu Zwoleń-
skiego za pomoc, wsparcie i współpracę na przestrzeni 
ponad 20 lat od daty powstania Powiatu. Starotom Je-
rzemu Kozińskiemu, Waldemarowi Urbańskiemu, Stefa-
nowi Bernaciakowi oraz pani Sekretarz Powiatu Edycie 
Sulimie.

Wszystkim Państwu życzę dużo zdrowia, satysfakcji 
z dokonań i zadowolenia mieszkańców z Waszej pracy 
na rzecz Naszej Małej Ojczyzny - ziemi Zwoleńskiej.

Z podziękowaniem
Prezes Koła ŚZŻAK
Irena Kwapisiewicz

PODZIĘKOWANIE PANU 
ZBIGNIEWOWI PLEWICKIEMU ZA 
WSPÓŁPRACĘ Z NASZYM KOŁEM 
ŚZŻAK W ZWOLENIU

Dbał pan by Młodzież Gimnazjum zawsze była obecna 
na wszystkich uroczystościach Patriotyczno-Religijnych 
a szczególnie podczas rocznic „Żołnierzy Niezłomnych 
i Wyklętych” w m-u marcu każdego roku. Głównym Or-
ganizatorem był Pan, Nauczyciele, Młodzież. Przyjął pan 
Patronat z młodzieżą nad mogiłą Żołnierzy Wyklętych 
i Niezłomnych. Dziękuję za zaproszenia na inaugurację 
roku szkolnego i ich zakończenie a w szczególności na 
Jubileusz Szkoły w „100 lecie Powstania” tej szkoły. 
Były to dla mnie miłe chwile, emocje. Z rozrzewnie-
niem i sentymentem uczestniczyłam w tych Uroczystoś-
ciach. I dlatego również, gdyż moje dzieci chodziły do 
tej szkoły co wiązało się ze wspomnieniami. Dzięki panu 
wspomnienia te są dla mnie bardzo ważne ze względu na 
rozmowy z Młodzieżą, mądrą i rozważną. Spotkania te 
były solidnie przygotowane ,był pan bardzo zaangażo-
wany i przejęty co świadczy o pana wrażliwości.

Łączę wyrazy szacunku, wdzięczności, życząc zdro-
wia i entuzjazmu do dalszej pracy.

Prezes Koła ŚZŻAK
Irena Kwapisiewicz

PODZIĘKOWANIA PANI GRAŻYNIE 
ZIELIŃSKIEJ VICE SZCZEPOWEJ 
ZHR

ZUCHENKOM, ZUCHOM, HARCERKOM I HAR-
CERZOM GRUŻYNY „MYŚL NIEPODLEGŁA” jak 
również Rodzicom, którzy zachęcają swoje Dzieci do 
służby w Harcerstwie i dzięki tej Służbie poznają i rozu-
mieją co to jest PATRIOTYZM, MIŁOŚĆ I SZACUNEK 
DO OJCZYZNY, która nazywa się POLSKA. Doceniam 
również współpracę z panią Moniką Zielińską, która od 
początku wprowadziła młodych ludzi do drużyny. Obec-
nie mieszka poza Zwoleniem a wciąż utrzymuje kontakt 
z Drużyną Zwoleńską. Dziękuję Wam Kochani Harcerze, 
bo to dzięki Wam nasz SZTANDAR jest ciągle żywy, 
a dzięki temu wciąż żywe są wspomnienia o Żołnierzach 
Armii Krajowej a także zasłużonych w Placówce nr.4 
w Zwoleniu. Pamięć o Nich będzie wciąż żywa i trwać 
z POKOLENIA NA POKOLENIE. Pani Grażynko, ser-
decznie pani dziękuję za współpracę, za ciągły kontakt, 
pamięć, rozmowy również telefoniczne. Życzę zdrowia 
i żeby się pani wciąż i zawsze chciało działać.

Prezes Koła ŚZŻAK
Irena Kwapisiewicz
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